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سرمقاله به قلم سیدرضا صائمی  
مرور اتفاقات هفته در یک نگاه   

»تا جشنواره ۳8« در برج میلاد         
گزارشی از توضیحات دبیر جشنواره فیلم فجر درباره جزئیات این رویداد سینمایی

از همراهی با سیل زدگان تا گردهمایی بزرگ سینمایی ها       
ثار بخش سودای سیمرغ از نگاه 9 سینماگر و مدیر فرهنگی گزارشی از داوری آ

جذابیت فیلم دیدن در کنار چالش برای انتخاب برترین ها      
پرونده؛ محسن هاشمی: جشنواره می تواند نشاط را در شهر بیشتر کند   

گفت و گو با محمد روح الامین از داوران بخش مواد تبلیغی 
گفت و گو با امیرشیبان خاقانی از داوران بخش مواد تبلیغی     

گزارش تصویری نشست خبری سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر

فهرست شناسنامه



سرمقاله

سرمقاله

حضـور منتقـدان در سـاز و کارهـای انتخـاب و داوری جشـنواره فیلـم فجـر فرصتی اسـت 
تـا آنهـا از صنفـی بـر سـینما، به عامـل موثر در سـینما و بدل شـوند. به این معنـا که این 
بـار بـه جـای نقـد و تحلیـل یـک فیلـم یـا رخـدادی سـینمایی به عنصـر موثـر در یـک اتفاق 
سـینمایی بـدل می شـوند و از ظرفیـت و ظرافـت اندیشـه های به زیبایی شناسـی و فنی 

آنها در شـناخت سـینما به شـکل عملیاتی و اجرایی اسـتفاده می شـود.
در دوره هـای اخیـر جشـنواره فیلـم فجـر شـاهد حضـور برخـی چهره هـای سرشـناس از جامعـه منتقـدان در 
هیات انتخاب یا هیات داوران جشـنواره بودیم، جواد طوسـی و مهرزاد دانش از منتقدان مطرح سـینمایی 
هسـتند کـه حضورشـان در هیـات داوران وزن علمـی، اعتبـار تئوریـک و تکنیکـی داوری هـا را بیشـتر کـرده و 
اعتمـاد بـه برگزیده هـا را افزایـش داده اسـت. ضمـن اینکـه همنشـینی منتقـدان بـا عوامـل سـینمایی مثـل 
کارگردان هـا، فیلمنامه نویسـان، بازیگـران و یـا نماینـدگان سـایر اصنـاف کـه بـرای حضـور در هیـات انتخـاب و 
هیئـت داوران انتخـاب شـده اند، فرصـت مغتنمـی اسـت کـه می توانـد رابطـه منتقـدان و جامعـه اصنـاف 

سـینمایی را تقویـت و تحکیـم کنـد و آن را بـه یـک دیالکتیـک راهگشـا و اثربخـش بـدل کنـد.
امسـال در سی وهشـتمین جشـنواره فیلم فجر نیز شـاهد حضور دو منتقد نام آشنا و باسابقه در جشنواره 
هسـتیم، رضا درسـتکار در هیات انتخاب و طهماسـب صلح جو در هیات داوران جشـنواره امسـال همکاری 
می کنند. این انتخاب ها نشـان می دهد سیاسـت گذاران جشـنواره به اهمیت و ضرورت جایگاه منتقدان در 

مناسـبات سـینمایی باور دارند و ضمانت اجرایی آن را با منطق علمی بیشـتری تضمین کرده اند. 
روشـن اسـت که تجربه و دانش منتقدان سـینما می تواند در معتبرتر شـدن انتخاب و داوری ها موثر واقع 
شده و حتی به نقطه تعادل در بین اعضای هیات انتخاب و داوری نیز بدل شود. آنها نماینده روشنفکرترین 
و علمی ترین صنف سـینمایی در جشـنواره هسـتند که شائبه سلیقه ای بودن عملکرد بخش های مختلف 
غ ها  جشـنواره را کمرنگ می کنند؛ منتقدان، اعتماد مخاطب جشـنواره  و برگزیدگان آن را به جوایز و سـیمر

ارتقا می بخشـند و این نکته مهمی اسـت که در دوره های اخیر جشـنواره مغفول نمانده اسـت. 
توجه سیاستگذاران و دست اندرکاران جشنواره به جامعه منتقدان و حضور نمایندگان آنها در بزرگترین و 
مهمترین اتفاق سـینمایی سـال، التزام عملی و علمی به این صنف سـینمایی اسـت، به عبارت دیگر حضور 
منتقـدان سـینما در سـاز و کارهـای انتخـاب و داوری جشـنواره دو کارکـرد مهـم دارد، یـک اعتبـار بخشـی بـه 

عملکرد جشـنواره و دیگری هویت بخشـی به یک صنف سـینمایی متفاوت.
غ هایی که با رای و نظر منتقدان اهدا می شوند قطعاً اعتبار با شکوه تر و بیشتری خواهند داشت. سیمر

منتقدان و اعتبار جشــنواره

سیدرضا صائمی



غ وان بخش ســودای ســیمر معرفــی هیأت دار
غ  معرفـی هیـات داوران بخـش ســــــــــودای سـیمر
جشـــــــــنواره فجـر سـی و هشـتم از سـوی ابراهیـم 
داروغـه زاده، دبیـر ایـن دوره از جشـنواره فیلـم فجـر 
از مهمتریـن اتفاقـات روزهـای اخیـر بـود. نرگـس آبیـار نویسـنده 
و کارگـردان سـینما، تـورج اصلانـی کارگـردان و مدیرفیلمبـرداری 
رضـا  سـینما،  لبـاس  و  صحنـه  طـراح  بلونـدی  عبـاس  سـینما، 
پورحسـین مدیرفرهنگـی،  فریـدون جیرانی نویسـنده و کارگردان 
عسـگرپور  محمدمهـدی  سـینما،  بازیگـر  راد  سـعید  سـینما، 
کارگردان و تهیه کننده سینما، طهماسب صلح جو منتقد سینما 
و مازیـار میـری کارگـردان سـینما، 9 داوری هسـتند که امسـال آثار 

غ« را مـورد ارزیابـی قـرار می دهنـد. بخـش »سـودای سـیمر

در هفته منتهی به آغاز سی و هشـــــــــتمین دوره 
جشنواره فیلم فجر، هیأت داوران بخش فیلم های 
مستند، کوتاه و نگاه نو کار داوری آثار این سه بخش 
سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر را آغاز کردند. 
در این دوره، 10 فیلم بلند سینمایی در بخش نگاه نو، 10 فیلم در 

بخش فیلم کوتاه و 10 فیلم در بخش مستند پذیرفته شده اند. 
حجازی  روح الله  مدیرفیلمبرداری(،  و  )کارگردان  جعفری  مهدی 

هفته ای که گذشت با اتفاقاتی مهم درباره جشنواره فیلم فجر همراه بود، از معرفی هیات داوران بخش سودای سیمرغ تا 
آغاز به کار هیات داوران بخش فیلم های مستند، کوتاه و نگاه نو سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر.

رونمایی از نقشه جدید »سینمای رسانه« و اعلام برنامه پردیس سینمای چارسو برای میزبانی از هنرمندان از دیگر اتفاقات 
هفته منتهی به جشنواره فجر 38 بود. سینماهای میزبان جشنواره فیلم های جشنواره نیز همچنان اخباری درباره آماده 

سازی شرایط سالن ها برای میزبانی از مخاطبان را منعکس می کنند. 
حال و هوای جشنواره البته مخصوص پایتخت نیست و استان ها هم رنگ جشنواره فجر را به خود گرفته اند و آماده میزبانی 

از فیلم های جشنواره فجر و مخاطبان سینما شده اند.
رونمایی از پوستر جشنواره سی و هشتم و افتتاح 12 سالن های جدید پردیس سینمایی ملت به عنوان پردیس اهالی رسانه 

هم از اتفاقاتی بود که در هفته اخیر رسانه ای شد.

گرفت؛  قطار جشنواره فجر سرعت 
کار شدند  گروهی از داوران مشغول 

مرور اتفاقات هفته در یک نگاه

آغــاز بــه کار هیأت داوران بخش فیلم های مســتند، کوتــاه و نگاه نو فجر38 
)کارگردان، فیلمنامه نویس و تهیه کننده(، مصطفی رزاق کریمی 
و  )تهیه کننده  طائرپور  فرشته  مستندساز(،  و  )کارگردان 
و  )فیلمنامه نویس  مقدم دوست  هادی  و  فیلمنامه نویس( 
کارگردان( به عنوان اعضای هیئت داوران سه بخش »مستند«، 
»فیلم کوتاه« و »نگاه نو« احکام خود را از »ابراهیم داروغه زاده« 
دبیر سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر دریافت و بازبینی آثار این 

سه بخش را در فاصله پنج روز تا آغاز جشنواره، کلید زدند.

شنواره فیلم فجر
شتمین ج

بولتن مجازی سی و ه

جرنامه مرور هفته
ف
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گرفت؛  قطار جشنواره فجر سرعت 
کار شدند  گروهی از داوران مشغول 

نقشــه جدیــد »ســینمای رســانه« نیــز در هفتــه 
گذشــته رونمایــی شــد. فیلم های جشــنواره امســال 
در ســالن های 1، 2، 9 و 10 بــرای اهالــی رســانه بــه 
نمایــش درخواهــد آمــد. محــل برپایــی نشســت های پرســش 
ــد قــرار داده شــده  ــا طراحــی جدی و پاســخ در طبقــه منفــی 2 و ب
اســت و کافی نــت جهــت انجــام امــور رســانه ای در همیــن طبقــه 

قــرار دارد. 
همچنیــن نمازخانــه ســینمای رســانه در طبقــه منفــی 2 و در 
مجــاور کافی نــت واقــع شــده اســت. بــر اســاس طراحــی جدیــد، در 
طبقــه دوم پردیــس ملــت فوت کــورت واقــع شــده و محــل ضبــط 
برنامه هــای رادیویــی و اینترنتــی در مجاورت یکدیگــر در طبقه اول 
قــرار دارد. همچنیــن محــل ضبــط برنامه هــای تلویزیونــی در ضلع 
غربــی پردیــس ملــت )طبقــه منفــی یــک( واقــع شــده اســت. زمان 
اســتفاده از اســتودیوهای تلویزیونــی و اینترنتــی از ســوی روابــط 
ــا  ــن فیلم ه ــود.  همچنی ــزی می ش ــه ری ــنواره برنام ــی جش عموم
در تمــام ســالن ها بــه صــورت همزمــان نمایــش داده می شــود.

امســال پارکینــک پردیــس ملــت از ســه ورودی و خروجــی انتهای 
کردســتان، بزرگــراه آیــت الله هاشــمی )غــرب بــه شــرق و شــرق 
بــه غــرب( قابــل اســتفاده خواهــد بــود و افــرادی مجــاز بــه 
اســتفاده از پارکینــگ هســتند کــه شــماره خــودرو آن هــا پشــت 

»ســینمای رســانه« بــا نقشــه جدید؛ چارســو میزبــان هنرمندان

پــلاک شناســایی درج شــده  باشــد.
در هفتــه اخیــر همچنیــن برنامــه پردیــس ســینمایی چارســو کــه 
در ســی و هشــتمین جشــنواره فیلــم فجــر میزبــان هنرمنــدان 
خواهد بود، منتشــر شــد. برنامه »ســینمای هنرمندان« امســال 
از ســاعت 16:30 در پردیس ســینمایی چارســو آغاز خواهد شــد و 
فیلم هــای دو بخــش نــگاه نــو و ســودای ســیمرغ هــر روز بــه طــور 
ــن  ــالن های ای ــانس 16:30، 19 و 21:30 در س ــه س ــان در س همزم

پردیــس ســینمایی بــه نمایــش درخواهــد آمــد.

مجیــد ملکــی، مدیــر پردیــس ســینمایی جــوان هــم 
ــی  ــرای میزبان ــس ب ــن پردی ــی ای ــلام آمادگ ــن اع ضم
از جشــنواره فجــر ســی و هشــتم، گفــت: امســال 
ــم فجــر38 تمــام  ــان جشــنواره فیل ــرای رفــاه حــال مخاطب هــم ب
تمهیــدات لازم اندیشــیده شــده اســت. ســالن یــک ایــن مجموعه 
ــق  ــم فجــر تعل ــه نمایــش فیلم هــای ایــن دوره از جشــنواره فیل ب
ــل  ــیار قاب ــر آن بس ــی و تصوی ــدا دالب ــت ص ــاظ کیفی ــه از لح دارد ک

ــت. ــتاندارد اس ــول و اس قب
ملکــی گفــت: باتوجــه به اینکه تعداد صندلی ســالن یــک 305 نفر 
اســت، از مســئولان درخواســت کرده ایــم کــه بــه تعــداد صندلی ها 
بلیت فروشــی انجــام شــود. گاه پیــش می آیــد کــه مخاطبــان 
ــه  ــه ب ــی ک ــینند در حال ــالن می نش ــای س ــا و پیاده راه ه در راهروه

وجــود آمــدن چنیــن فضایــی مطلــوب نیســت. 
»حســین کشــاری« مدیر ســینما اســتقلال نیــز دربــاره آمادگی این 
مجموعــه بــرای ســی و هشــتمین جشــنواره فیلم فجر گفــت: این 
مجموعــه چندیــن ســال اســت کــه بــه عنــوان ســینمای مردمــی 
جشــنواره فیلــم فجــر فعــال اســت و مطابــق هرســال تغییراتــی 
ــردازی  ــی و نورپ ــض صندل ــو، تعوی ــزی، شستش ــاظ رنگ آمی از لح
انجــام شــده امــا تغییــر مهمــی کــه در مجموعــه صــورت گرفتــه، 

تجهیــز ایــن ســینما بــه ویدئوپروژکتــور لیــزری اســت.
کشــاری تاکیــد کــرد: مجموعــه ســینما اســتقلال فضــای مناســبی 
بــرای حضــور جانبــازان محتــرم دارد که مطابق هرســال می توانند 
از ایــن امکانــات اســتفاده کننــد و در جشــنواره فیلــم فجــر حضــور 

یابند. 
مدیــر ســینما پردیــس زندگــی گفــت: بــر اســاس نظرســنجی از 
ــه  ــه ب ــینما ک ــن س ــماره 2 ای ــالن ش ــازان، س ــان و فیلمس مخاطب
جشــنواره فجــر اختصــاص دارد، از لحــاظ کیفیــت صــدا و تصویــر 

ــت.  ــران اس ــر ته ــالن برت ــه س ــی از س یک
ابراهیــم میرآخــوری؛ مدیــر ســینما پردیــس زندگــی نیــز بــا اشــاره 
بــه آمادگــی ایــن مجموعــه بــرای میزبانــی از مخاطبــان بزرگتریــن 
رویــداد ســینمایی ایــران عنــوان کــرد: ایــن مجموعــه مطابــق هــر 
ســال تنظیماتــی در زمینــه صــدا، تصویــر و نــور داشــته اســت  تــا 
ــنواره  ــام جش ــاگران در ای ــان تماش ــو میزب ــن نح ــه بهتری ــد ب بتوان
باشــد. بخش هــای مختلــف ســینما از جملــه بوفــه، ســالن انتظــار 
ــان  ــال مخاطب ــاه ح ــت رف ــه جه ــز ب ــتی نی ــرویس های بهداش و س
ــش  ــانس های نمای ــار س ــن در کن ــت. همچنی ــده اس ــازی ش نوس
فیلم هــای  بــرای  هــم  فوق العــاده ای  ســانس های  فیلم هــا، 

ــت. ــده اس ــی ش ــدار پیش بین پرطرف

زندگی  پردیس  و  استقلال  »جوان«،  سینما  مطلوب  شرایط 
 38 فجر در  مردم  از  میزبانی  برای 
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پردیـــــــــــس سـینمایی گالریـا  کـه در دیمـاه افتتـاح 
و  سـی  مردمـی  سـینمای  تازه تأسـیس ترین  شـد، 
هشـتمین جشـنواره فیلـم فجـر اسـت کـه در ایـام 
برگـزاری ایـن رویـداد سـینمایی میزبـان مخاطبـان خواهـد بـود.
محمدرضـا صابـری، مدیـر  پردیـس سـینمایی گالریـا گفـت: ایـن 
پردیـس سـینمایی دارای بهتریـن امکانـات سـینمایی بـه لحـاظ 
صوتـی، تصویـری، صندلـی و تجهیزات اسـت و با درجه سـینمایی 

ین سینمای مردمی جشنواره 38 یا« تازه تاسیس تر »گالر
فجـر  فیلـم  سی وهشـتم  جشـنواره  مخاطبـان  میزبـان  مـدرن 

خواهـد بـود .
 او ادامه داد: مجموعه سینمایی گالریا در دو طبقه احداث شده 
و دارای 6 سـالن با ظرفیت های 30 تا 120 نفره اسـت و با توجه به 
اینکه تاکنون در منطقه ولنجک، زعفرانیه و محمودیه سینمایی 
وجود نداشـته، می تواند در طول روزهای جشـنواره به مردم این 

مناطق خدمات رسانی کند.

شنواره فیلم فجر
شتمین ج

بولتن مجازی سی و ه

جرنامه مرور هفته
ف
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عادله کشمیری، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان از اکران 
حداقل 10 فیلم سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر در پردیس 
سینمایی کاپری گرگان خبر داد که هر فیلم در 3 نوبت در پردیس 
سینمایی کاپری اکران خواهند شد. 5 فیلم کودک و نوجوان هم 
پرده خواهندرفت. اسامی  روی  به  در نوبت صبح  ویژه مدارس 
فیلم ها و زمانبندی اکران و سایر اطلاعات جشنواره متعاقبا اعلام 

خواهد شد.
ارشاد اسلامی استان مازندران  و  ع، مدیرکل فرهنگ  زار عباس 
هم گفت: سینما سپهر ساری به عنوان محل اکران این فیلم ها 
انتخاب شده و مردم می توانند با تهیه بلیت به تماشای فیلم های 
مورد علاقه خود بنشینند. در این صدد هستیم تا امکان اکران 

اسـتان های شـمالی به اسـتقبال جشـنواره فجـر رفتند 

امســال بــرای پنجمیــن ســال متوالــی فیلم هــای 
جشــنواره فیلــم فجــر همزمــان بــا برگــزاری ایــن 
رویــداد ســینمایی در تهــران، در ســایر اســتان های 
کشــور بــه نمایــش در می آینــد. از همیــن روســت کــه اســتان 
هــای کشــور هــم ایــن روزهــای باقیمانــده تــا آغــاز جشــنواره ســی 
و هشــتم حــال و هوایــی ســینمایی و جشــنواره ای بــه خــود 

گرفته انــد. 
بنــا بــه گفتــه غلامرضا موســوی، دیــر شــواری عالی تهیــه کنندگان 
غ جشــنواره فیلــم فجر  ســینما، فیلم هــای بخــش ســودای ســیمر

کنار ایران گوشــه و  خبرهــای جشــنواره ای از 
از 15 بهمــن در 32 اســتان کشــور بــه نمایــش در می آیــد و هــر 
فیلــم حداکثــر ســه ســانس در یک یــا دو ســینمای مرکز اســتان به 

نمایــش درخواهــد آمــد.
ــاد  ــط وزارت ارش ــا توس ــش فیلم ه ــق پخ ــه ح ــد براینک ــا تاکی  او ب
پرداخــت شــود، گفــت: مــا بــه همــه اســتان ها بــه صــورت مســاوی 
فیلم هــا را اختصــاص می دهیــم امــا برخــی شــهرها همچــون 
مشــهد، شــیراز و اصفهــان شــاید تقاضــا داشــته باشــند تــا تعــداد 
بیشــتری فیلــم نمایــش دهنــد کــه بایــد هزینــه آن را بپردازنــد و آن 

ــد. ــش بدهن ــا را نمای ــد فیلم ه ــت می توانن وق

فیلم های جشنواره را در یکی از شهرستان های غرب مازندران نیز 
مهیا کنیم، تاکنون شهرهای رامسر، چالوس، نوشهر و آمل برای 
میزبانی جشنواره اعلام آمادگی کرده اند که در صورت تایید،  اطلاع 

رسانی خواهیم کرد.
همچنین فیلم های منتخب سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر 
به طور همزمان در سینما میرزا کوچک رشت اکران می شوند. بنا 
به گفته فیروز فاضلی، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گیلان بر 
اساس رایزنی های انجام شده، امسال 10 فیلم منتخب جشنواره 
طی روزهای 15 تا 21 بهمن ماه جاری در سینما میرزا کوچک رشت 
اکران خواهد شد که اطلاعات تکمیلی به زودی به اطلاع شهروندان 

خواهد رسید. 

شدند سینمایی  هم  یز  تبر و  اردبیل  ومیه،  ار
و  فرهنگ   کل  مدیر  خدایاری،  ناصر  والمسلمین  الاسلام  حجت 
ارشاد اسلامی آذربایجان غربی نیز از آمادگی برای برگزاری باشکوه 
جشنواره فیلم فجر در ارومیه خبر داد و گفت: سینما ایران ارومیه 
با اعتبار بالغ بر 35 میلیارد ریال بازسازی شده و مراحل بازسازی تا 
شروع دهه فجر امسال به اتمام خواهد رسید. از جمله اقدامات 
بازسازی عبارتند از: بازسازی کف سالن نمایش، راهروها و تعویض 
صندلی ها و تعویض پرده نمایش و سایر موارد بوده و یک سالن 
کوچک 40 نفره نیز برای نمایش فیلم های خاص احداث و به تعداد 

سالن های آن سینما اضافه شد. 
علی محرمی،  معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
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اسلامی آذربایجان شرقی نیز از اکران همزمان فیلم های بخش 
سودای سیمرغ سی   و هشتمین جشنواره فیلم فجر در تبریز خبر 
داد و گفت: نحوه بلیت فروشی سی  و هشتمین جشنواره فیلم 

فجر در استان طی روزهای آینده اطلاع رسانی می شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اردبیل هم در هفته اخیر 
از اکران فیلم های سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر همزمان با 
پایتخت در اردبیل خبر داد و گفت: لیست فیلم های منتخب قابل 
اکران، زمان پیش فروش بلیت و زمان بندی نمایش آن در اردبیل 
هنوز مشخص نشده است و پس از اعلام نهایی از سوی دبیرخانه 
جشنواره فیلم فجر، بصورت رسمی از سوی اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی استان اردبیل نیز اعلام خواهد شد.

مهد  و   ایران  طبیعت  پایتخت  بر  جشنواره  رنگ 
شرق  کهن  تمدن 

ارشاد اسلامی استان  محمدعلی پیرسبزی، مدیرکل فرهنگ و 
کهگیلویه وبویراحمد نیز از میزبانی سی و هشتمین جشنواره  فیلم 
فجر در این استان خبر داده و گفته است: طبق برنامه ریزی صورت 
گرفته سیمرغ پروانه ویژه کودک و نوجوان همزمان با جشنواره  
فیلم فجر در استان برگزار می شود. به زودی جزئیات کامل روند 

برگزاری جشنواره و برنامه زمانبندی اکران فیلم ها اعلام می شود.
همچنین بنا به گفته حسین اسحاقی، مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
هشتمین  و  سی  با  همزمان  کرمان،  استان  جنوب  اسلامی 
جشنواره فیلم فجر، سومین دوره از این جشنواره در جنوب کرمان 
از فیلم های  از جشنواره، تعدادی  برگزار می شود. در این دوره 
سینمایی حاضر در جشنواره فیلم فجر سال جاری، در زمان ایام 
الله دهه فجر از 15 تا 22 بهمن در محل سینما شهید مداحی پور 

جیرفت )واقع در جنوب استان کرمان( اکران می شوند.

سیل بحران  سایه  یر  ز فجر  جشنواره  از  میزبانی 
از مهمترین خبرهای استانی این هفته اظهارات مدیر کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان سیستان و بلوچستان بود که از اختصاص 
هزینه  های آئین افتتاحیه جشنواره فیلم فجر، برای کمک به مردم 

سیل زده جنوب استان خبرداد.
حسین مسگرانی گفت: امسال برای هشتمین بار جشنواره فیلم 
فجر در زاهدان با  12فیلم این جشنواره، به روی پرده سینما خواهد 
رفت. جشنواره های بهمن ماه در استان با هدف ایجاد فضای 
مهربانی، همدلی و نشاط اجتماعی وفرهنگی برگزار خواهد شد 

و فیلم ها در محل سینما هلال زاهدان نمایش داده می شود.

فراز  بر  غ  سیمر واز  /پر  38 جشنواره  میزبان  ایران  بام 
اصفهان و  سمنان  کردستان، 

جواد کارگران دهکردی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
چهارمحال و بختیاری نیز از برگزاری سی و هشتمین جشنواره فیلم 
فجر در بام ایران یعنی شهرکرد  خبر داد و گفت: هنوز نام و تعداد 
فیلم ها به استان اعلام نشده، اما با تشکیل دبیرخانه جشنواره 

وظایف،  شرح  ابلاغ  و  دبیرخانه  کمیته های  برای  ابلاغ  صدور  و 
مقدمات کار جهت برگزاری این جشنواره در استان انجام شده 
است. این فیلم ها در محل مجتمع فرهنگی غدیر شهرکرد اکران 

خواهند شد.
در هفته اخیر و در جلسه مشترک مدیران کل فرهنگ وارشاد 
اسلامی استان کردستان و حوزه هنری انقلاب اسلامی و معاونین 
فرهنگی صدا وسیمای مرکز کردستان و معاون فرهنگی شهرداری 
سنندج برنامه های ویژه اکران سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر 

مورد تایید قرار گرفت.
عبید رستمی سرپرست اداره کل فرهنگ وارشاد اسلامی استان 
برجستگی های   از  یکی  گفت:  خبر  این  اعلام  ضمن  کردستان 
فیلم  حضور  امسال  فجر  فیلم  جشنواره  هشتمین  و  سی 
فیلمساز کردستانی در بخش نگاه نو این جشنواره است که با 
هماهنگی های به عمل آمده فیلم »پدران« به کارگردانی سالم 

صلواتی در کردستان نیز اکران خواهد شد.
مدیر اجرایی دهمین جشنواره فیلم فجر اصفهان نیز اظهار داشت: 
دهمین جشنواره فیلم فجر اصفهان  14 بهمن ماه در سالن اصلی 
پردیس سینمای سیتی سنتر به طور رسمی آغاز می شود. در آیین 
افتتاحیه هم ضمن بزرگداشت سه سینماگر این استان، از خانواده 

شهید عبدالرسول زرین تقدیری شایسته خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین علی اصغر فضیلت مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان سمنان نیز اعلام کرد: جشنواره فیلم فجر از 
پانزدهم تا بیست و یکم بهمن  به مدت یک هفته در سمنان برگزار 
خواهد شد. در این جشنواره 12 فیلم در سانس های عصر و شب 
و چهار فیلم در بخش کودک و نوجوان و در سانس های صبح در 
سینماهای سمنان اکران می شود و بلیت تماشای این فیلم ها 
با 40 درصد تخفیف به دوستداران هنر سینما ارائه می شود و 
تماشای فیلم های بخش کودک و نوجوان تحت عنوان سیمرغ و 

پروانه ها نیز رایگان است.

خراسان  مسیر  در  هشتم  و  سی  فجر  جشنواره  قطار 
جنوبی  و  رضوی  شمالی، 

همزمان با سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر، ششمین دوره 
این جشنواره به میزبانی خراسان جنوبی برگزار می شود. ناصر 
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در ادامـه روال سـال های اخیـر جشـنواره فیلـم فجـر، 
مشـارکت  بـا  فارابـی  سـینمایی  بنیـاد  هـم  امسـال 
سـازمان سـینمایی، مرکز توسعه سـینمای کودک و 
نوجـوان و ادارات کل فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی اسـتان ها، جشـن 
نمایـش  سـینماهای  صبـح  نوبـت  در  را  پروانه هـا«  و  »سـیمرغ 
دهنده فیلم های سی وهشـتمین جشـنواره فیلم فجر، در سراسر 
کشـور برگـزار می کنـد.در سـومین دوره از اجـرای طـرح »سـیمرغ و 
پروانه هـا« ترتیـب نمایـش فیلم هـا در سـاعت 10 صبـح در برخـی از 
سـینماهای جشـنواره در تهران و سینماهای میزبان جشـنواره در 

سراسـر کشـور بدیـن شـرح خواهـد بـود؛
سـه شـنبه 15بهمـن: فیلـم »قطـار آن شـب« )برنـده پروانـه زریـن 
بهتریـن فیلـم کودک از جشـنواره سـی ودوم کـودکان و نوجوانان(
چهارشـنبه 16بهمـن: فیلـم »23نفـر« )برنـده پروانـه زرین بهترین 
فیلمنامـه و فیلـم بخـش ملـی و پروانـه زریـن بهتریـن کارگردانـی 
بخـش بین الملـل از جشـنواره سـی ودوم کـودکان و نوجـوان و 

سـیمرغ بهتریـن فیلـم از نـگاه ملـی جشـنواره فیلـم فجـر(
جشـنواره  )برگزیـده  سـتاره«  و  »کاتـی  فیلـم  19بهمـن:  شـنبه 

نوجـوان( و  کـودکان  سـی ودوم 
یکشـنبه 20بهمـن: فیلـم »منطقـه پـرواز ممنـوع« )برنـده پروانـه 

وانه ها« اجرا می شــود  غ و پر ح »ســیمر ســومین دوره طــر
زرین بهترین فیلم از نگاه مخاطبان جشـنواره سـی ودوم کودکان 

و نوجـوان(
دوشـنبه 21بهمـن: »تورنـادو« )از فیلم هـای پرمخاطـب جشـنواره 

سـی ودوم کـودکان و نوجـوان(
طرح »سـیمرغ و پروانه ها« در سـالن های تهران راگا، کیان، تماشـا، 
فجر اسلامشـهر، زندگی، ماندانا، باغ کتاب و سـالن های جشـنواره 

در مراکـز اسـتان ها اجرا خواهد شـد.

حمیدرضـا بیدقـی طـراح پوسـتر سـی و هشـتمین 
جشـنواره فیلم فجر، این پوسـتر را نماد همبسـتگی 

ملـت در جشـنواره فیلـم فجـر دانسـت.
طراح پوستر سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر  گفت: من چند 
اتـود طراحـی کردم تا به سـیمرغی که در پوسـتر امسـال می بینید، 

رسیدم.
بیدقـی در مـورد معنـای رنگ هـای پوسـتر امسـال گفت:امسـال 
شـعار جشـنواره ایـن اسـت کـه »بـا سـینما کنـار هـم هسـتیم«. بـا 
توجـه بـه اتفاقـات تلـخ رخ داده و اینکـه مـردم نیـاز بـه همبسـتگی 
بیشـتری دارنـد، نخواسـتیم سـینما از ایـن قافلـه عقـب بمانـد و 
رنـگ پرچـم ایـران کـه روی ایـن پوسـتر می بینیـد، در کنـار تاش هـای 
پراکنده ای که در کنار هم تصویر این سـیمرغ را در پوسـتر تشـکیل 

رمزگشــایی بیدقی از رنگ ها و شــعار پوســتر جشــنواره فجر ســی و هشــتم
می دهنـد، نمایش دهنده این همبسـتگی اسـت. سـیمرغی کـه از 
یک فضای بیکران ظاهر می شـود و با رنگ و نور به پرواز در می آید.
بیدقـی کـه همچنیـن طـراح پوسـتر بخـش بزرگداشـت فریـدون 
جیرانی در سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر است، درمورد این 
پوسـتر گفـت: امسـال روی تاش هایـی کـه بـا حرکـت قلم بـه وجود 
می آیـد، کار کردیـم و بـا توجه به بیش از چهل پوسـتری کـه در ادوار 
مختلـف بـرای بخش هـای بزرگداشـت طراحی کـرده ام، خواسـته ام 
کار متفاوتـی انجـام دهـم. در ایـن پوسـتر هـم عکـس فیلم هـای 
فریـدون جیرانـی را روی تاش هـای رنگـی در پـس زمینه و چهـره او را 

در جلـوی پوسـتر می بینیم.
این گرافیسـت در پایان گفت: اگر نقطه قوتی در پوسـتر جشـنواره 
امسـال هسـت، نتیجـه تعاملـی اسـت کـه مـن بـه عنـوان طـراح بـا 

سـفارش دهنده کار داشـته ام.

نبی زاده، مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان جنوبی با بیان 
اینکه فیلم های جشنواره همزمان با تهران در تالار ایثار بیرجند به 
نمایش گذاشته می شوند، خاطرنشان کرد: سانس های نمایش 
فیلم، طی چند روز آینده مشخص خواهد شد. همچنین مخاطبان 
جهت تهیه بلیت به سالن نمایش مراجعه نموده و یا از طریق 

سایت سینما تیکت بلیت را با بهای 10 هزار تومان خریداری کنند.
در همین رابطه حسین فرخنده، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خراسان شمالی نیز گفت: خراسان شمالی برای پنجمین سال 
متوالی میزبان سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر می شود. 
سینماهای گلشن و عمیق در بجنورد مرکز خراسان شمالی میزبان 

اکران فیلم های این دوره از جشنواره خواهند بود. 
محمدرضا محمدی، معاونت هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خراسان رضوی نیز  با اشاره به برگزاری بخش 
سیمرغ و پروانه ها همزمان با جشنواره فیلم فجر مشهد گفت: 
این بخش همراه با برگزاری جشن های انقلاب وبا هدف حمایت 
از سینمای کودکان و نوجوانان، آشنایی کودکان با جشنواره فیلم 
فجر و برخورداری از پیام های فرهنگی - تربیتی فیلم های تولید 

شده در سینما »شهید اصغرزاده« برگزار می شود.
دبیر هفدهمین جشنواره فیلم فجر مشهد همچنین از برگزاری 

دومین جشن دوسالانه سیمرغ سینمای خراسان خبر داد.
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مراســم افتتــاح 12 ســالن جدیــد پردیــس ســینمایی 
ملــت، 7بهمن مــاه بــا حضــور پیــروز حناچی شــهردار، 
محســن هاشــمی رییــس شــورای شــهر تهــران و 

هنرمنــدان در پردیــس ملــت برگــزار شــد.

توجه به هنر و معماری در پردیس سینمایی ملت
پیــروز حناچــی در مراســم افتتاحیه ســالن های پردیس ســینمایی 
ملــت بــا اشــاره بــه تســلیت ایــام فاطمیــه، شــهادت ســردار شــهید 
ــی  ــای اوکراین ــقوط هواپیم ــرای س ــلیت ب ــلیمانی و تس ــم س قاس
گفــت: پردیــس ســینمایی ملــت بعــد از پردیــس ســینما آزادی 
دومیــن مجموعــه ای اســت کــه در ســاخت بــه نــگاه ارشــیتکتی 
جریــان  در  همچنیــن  اســت.  داده  نشــان  توجــه  معمــاری  و 
ــگ  ــکل پارکین ــده و مش ــر ش ــی دو براب ــت صندل ــاری ها ظرفی بازس

هــم بــه حداقــل رســیده اســت.
حناچــی گفــت: در حــال حاضــر در چهارمیــن دهــه پیــروزی انقــلاب 
هســتیم و امســال قــرار بــود درجشــواره فجــر به همین مناســبت 
اقدامــات ویــژه ای انجــام شــود. مــا اگــر می خواهیــم عرصــه هنــر 
ارتقــا پیــدا کنــد بایــد عرصــه رقابــت را توســعه دهیــم تــا فعــالان 
ــگ  ــر و فرهن ــند و هن ــته باش ــت داش ــر رقاب ــا همدیگ ــینمایی ب س
کشــور را توســعه دهنــد. حمایت هــای مــا از جشــنواره همــه اش 
مالــی نیســت و گاهــی مواقــع بسترســازی مناســب بــرای بهتــر 

برگــزار شــدن یــک جشــنواره اســت.
شــهردار تهــران عنــوان کــرد: همــه حمایت هــا مالــی نیســت بلکــه 
فراهــم آمــدن بســتر هــم جزیــی از حمایت هــا بــه حســاب می آیــد. 
مــا اعتقــاد داریــم اوقــات فراغــت مــردم ارتبــاط مســتقیمی در بهتر 
شــدن حالشــان و کاهــش آســیب های روحــی دارد. بایــد فضــای 
ــوزه  ــه ح ــر و چ ــوزه هن ــه در ح ــردم چ ــات م ــرای اوق ــبی را ب مناس

شــهری داشــته باشــیم.
امنیت آفرینــی  فرهنگــی،  زیرســاخت های  گســترش  بــا 

کنیــم
حســین انتظامــی رئیــس ســازمان ســینمایی دیگــر ســخنران 
ایــن مراســم بــود. او بــا تســلیت شــهادت ســردار ســلیمانی و 
ایــام فاطیمــه گفــت: مــا هرچقــدر زیرســاخت فرهنگــی را توســعه 
ــا  دهیــم بــه توســعه مناطــق و امنیــت آفرینــی کمــک می کنــد، ت
آســیب های اجتماعــی کــه ناشــی از گسســت اســت را رفــع کنیــم. 
تعــداد ســالن در پایــان ســال 97، 328 بــود کــه امســال بــه 353 
رســیده اســت همچنیــن 581 ســالن در ســال 97 بــه 654 ســالن 
در ســال 98رســیده و 149هــزار و شــش صندلــی در ســال 97 بــه 
161هــزار و هفتصــد صندلی در ســال جدید گســترش یافته اســت.

ــینما  ــان س ــهرها همچن ــی از ش ــا در برخ ــه داد: م ــی ادام انتظام
نداریــم، امــا امســال در 22 شــهر کار ســاخت ســینما را شــروع 
کرده ایــم کــه ســال بعــد بــه نــاوگان ســینما اضافــه شــود. مــا 
بایــد فرهنــگ خانوادگــی بــه ســینما رفتــن را گســترش دهیــم تــا 

گســترش  ینی با  آفر از حمایــت هــای مالی شــهرداری از جشــنواره تــا امنیــت 
یرســاخت هــای فرهنگی ز

آســیب های اجتماعــی را کاهــش دهیــم. 
در سینما از قهرمان های ملی مان بهره مند شویم

حجت الاســلام میثــم امــرودی در ادامــه ایــن مراســم به ســخنرانی 
پرداخــت و ضمــن تســلیت ایــام فاطمیــه و شــهادت ســردار قاســم 
ــا  ســلیمانی و تبریــک فــرا رســیدن جشــنواره فیلــم فجــر گفــت: ب
توجه به اینکه شــهید حاج قاســم ســلیمانی امنیت کشــورمان را 
تامیــن می کــرد امــروز همــه هنــر مدیــون روح بلنــد و بزرگــوار حــاج 

قاســم ســلیمانی است.
او ادامــه داد: بــا توجــه بــه زحمــات دکتــر حناچی بناســت ســازمان 
فرهنگــی هنــری شــهرداری هــر 15 روز افتتاحیــه مراکــز هنــری 
ــه  ــر افتتاحی ــم منتظ ــاب ه ــاغ کت ــی در ب ــه حت ــد، ک ــته باش را داش

ســالن های تئاتــر، آمفی تئاتــر و... باشــیم.
امــرودی عنــوان کــرد: ســینما و هنــر می تواند ســطح ذائقــه مردم 
را بــالا ببــرد و زیســته مــردم را افزایــش دهــد. و موقعیت اجتماعی 
مــا را تضمیــن کنــد. آمــار بــالای ســطح خشــونت نشــان می دهــد 
کــه ســینما می توانــد ایــن آســیب ها را مرتفــع کند، ســینمای فاخر 
می توانــد، تمدن ســاز باشــد کــه در چلــه انقــلاب اســلامی تمرکز بر 

تمدن ســازی داشــته باشــیم. 
در ادامــه هاشــم میرزاخانــی مدیرعامــل موسســه تصویــر شــهر 
ــس  ــت: پردی ــت گف ــس  مل ــالن های پردی ــه س ــم افتتاحی در مراس
ســینما گالــری ملــت بــه عنــوان ســرمایه ملــی شــروع بــه فعالیــت 
کــرد. ایــن ســازه در کشــور واقعــا بی نظیــر اســت. مــا تصمیــم 
گرفتیــم بــا تکثــر صندلــی و ســالن بیشــتر خدمــات بهتــری بــه مردم 
کشــورمان ارائــه دهیــم. پردیــس ســینمایی ملــت را ار نزدیــک بــه 
ــبی  ــگاه مناس ــا تفرج ــم. ت ــترش دادی ــی گس ــه 1900 صندل 1085 ب

بــرای مــردم باشــد.
میرزاخانــی گفــت: البتــه برنامه ریــزی بــرای ســالن تئاتر، موســیقی، 
کتابخانــه، ســالن آمفی تئاتــر و حراج هنر تجســمی هم داشــته ایم 
ــداث  ــن اح ــد، همچنی ــد ش ــاح خواهن ــالله افتت ــده انش ــه در آین ک
پارکینــگ هــم در ایــن پردیــس داشــته ایم کــه ایــن گــره بــزرگ 

پردیــس بــود کــه رفــع شــد.
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کیوان علیمحمدی کارگردان فیلم سینمایی »سینما شهرقصه« 
در ایـن نشسـت بـا اشـاره به اهمیت حضور جمشـید مشـایخی و 
هدیـه تهرانـی در نخسـتین سـاخته سـینمایی اش چنین توضیح 
داد: سکانسـی داشـتیم منوط به حضور آقای مشـایخی و هدیه 
تهرانـی و اگـر یکـی از ایـن دو نبودنـد کار شـکل نمـی گرفـت. ایـن 
سـکانس را تنهـا اسـتاد مشـایخی و هدیـه تهرانـی می توانسـتند 
بـازی کننـد. روزی کـه قـرار بـود کار را ضبـط کنیـم تجربـه عجیبـی 
رقـم خـورد. آقـای مشـایخی بـا پرسـتارش آمـده بـود و پرسـتار بـه 
مـن گفـت ایشـان روزی 27 قـرص مـی خـورد، امـا از 3 روز پیـش 
بـه عشـق این سـکانس حالـش خوب اسـت. آن روز همـه عوامل 
انـرژی خوبـی از حضـور ایشـان گرفتتـد و تجربـه جذابی بـرای همه 

برنامه »تا جشنواره 38« به منظور معرفی آثار راه یافته به سی و هشتمین دوره از جشنواره فیلم فجر از ۵ تا 8 بهمن ماه 
در سـالن رودکی مرکز همایش های برج میلاد برگزار شـد. 

ویـژه برنامـه »تـا جشـنواره 38« بـا همراهی روابط عمومی و سـتاد خبری سـی و هشـتمین جشـنواره فیلم فجـر و همکاری 
معاونـت فرهنگـی اجتماعـی شـهرداری تهـران، بـه منظـور معرفـی آثـار راه یافتـه به سـی و هشـتمین جشـنواره و رونمایی از 
اقـلام تبلیغاتـی فیلم هـا، از شـنبه ۵ بهمـن مـاه تـا سه شـنبه 8 بهمـن مـاه در سـالن رودکـی مرکـز همایش هـای بـرج میـلاد 

برگزار شـد.
کارگردانان در جلساتی درباره فیلمشان سخن گفتند که در ادامه به بخش هایی از این سخنان اشاره می شود.

وقتی کارگردانان از فیلم های 
خود سخن می گویند

»تا جشنواره 38« در برج میلاد

شـکل گرفت. این کار بازسـازی سکانسـی از »کاغذ بی خط« ناصر 
تقوایی اسـت.

ســامان ســالور در نشســت فیلــم ســینمایی »ســه کام حبــس« 
در مــورد موضــوع ایــن فیلــم گفــت: ایــن اثــر قصــه ای امــروزی و 
اجتماعــی دارد و روایتــی از سرپرســت های خانــوار اســت. کســانی 
بــرای  آبرومنــدی  زندگــی  می کننــد  را  تلاش شــان  نهایــت  کــه 
خانواده شــان فراهــم کننــد و بایــد در بزنگاه هــای روزگار دســت 
ــم  ــا ریت ــه را ب ــه قص ــود ک ــن ب ــر ای ــان ب ــد. تلاش م ــاب بزنن ــه انتخ ب
درســتی روایــت کنیــم تــا بیننــده بعــد از پایــان فیلــم هــم بــه آنچــه 

دیــده فکــر کنــد.
نشسـت معرفی فیلم »دشـمنان« به کارگردانی علی درخشـنده 
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بـا حضـور ایـن کارگـردان و رویـا افشـار بازیگـر فیلـم برگزار شـد. رویا 
افشـار دربـاره ایـن فیلـم گفـت: ایـن فیلمنامـه  موضـوع عمیـق 
اجتماعـی دارد و بـه تاثیـرات متقابـل آدم هـای اجتمـاع بـر یکدیگر 
اشـاره می کنـد کـه گاهـی خوشـایند و گاهـی ناخوشـایند اسـت. 
»دشـمنان«، کاری فرهنگی - اجتماعی اسـت که بخشـی از مردم 

درگیـرش هسـتند ..
برای صحبت درباره فیلم »پدران« سـاخته سـالم صلواتی شـهرام 
مسـلخی تهیه کننده، هدایت هاشـمی، مهشـید ناصری و کیوان 
پرمـر بازیگـران حضـور یافتنـد و صلواتـی در تماسـی تلفنـی دربـاره 

فیلـم خود صحبـت کرد.
»پـدران«  گفـت:  تلفنـی  تمـاس  جریـان  در  هـم  صلواتـی  سـالم 
حاصـل زحمـت گروهـی اسـت کـه بـا کمتریـن توقـع و بیشـتری 
تـوان پـای کار آمدنـد. ایـن فیلـم محصول 5 سـال دوندگی اسـت 
و همراهـی تهیـه کننـده باعث شـد تا »پـدران« در آرامش سـاخته 
شـود. بازیگـران خوب و شـناخته شـده همـراه و جوانان تـازه وارد 
در جلـو و پشـت دوربیـن کار را برایمـان شـیرین کـرد. امیـدوارم 

خانـواده بتوانـد بـا فیلـم ارتبـاط برقـرار کنـد .
خاطره حناچی کارگردان مسـتند »قصه دختران فروغ« هم دیگر 
کارگردانـی بـود کـه در نشسـت برنامـه »تـا جشـنواره 38« حضـور 
یافـت و در معرفـی تازه ترین اثر خود گفت: »قصه دختران فروغ« 
روایتی از دختران یک مرکز نگهداری تحت نظر بهزیسـتی اسـت که 
بخشـی از زندگی شـان را بیـان مـی کننـد. ایـن دختـران بـه دلایلـی 
از مرکـز بیـرون آمـده و بـا اتفاقاتـی در جامعـه مواجـه می شـوند. 
شـکل گیری نـوع روایـت هـم بـه دغدغـه شـخصی مـن برمی گردد 
کـه در مواجهـه بـا یـک سـری جریانـات باعث شـد تولیـد این پـروژه 
7 سـال به طول بیانجامد. این مسـتند   آرام شـروع می شـود به 

فـراز و فـرود می افتـد و دوبـاره فضایـی آرام می گیرد. 
مهــرداد زاهدیــان کارگــردان »زمســتان اســت« هــم در ســخنانی 
ــم خــود گفــت: مســتند »زمســتان اســت« محصــول  ــاره فیل درب
تــلاش یــک تیــم اســت کــه بــه زودی در جشــنواره فیلــم فجــر مــورد 
ــن  ــوع ای ــرد. موض ــرار می گی ــدان ق ــردم و منتق ــاوت م ــد و قض نق
ــی  ــود، بررس ــت می ش ــه زار روای ــوای لال ــال و ه ــه در ح ــتند ک مس
شــیوه مواجهــه جامعــه ایرانــی بــا پدیــده هــای مــدرن اســت. 
چیــزی کــه از آن بــه عنــوان گــذار از جامعــه ســنتی بــه جهــان مدرن 
یــاد می کنیــم کــه متاســفانه بیــش از 100 ســال طــول کشــیده و 

ــه دارد. ــان ادام همچن
سـام کلانتری کارگردان »جایی برای فرشـته ها نیسـت« درباره این 
مسـتند و حـال و هـوای فیلمـش گفـت: مـا در دهـه ای از سـینما 
غ از اینکـه  هسـتیم کـه فیلم هـا از هـم تفکیـک نمی شـود و فـار
فیلمی مسـتند، داسـتانی یا انیمیشـن اسـت کار با معیار کیفیت 
دیـده خواهـد شـد نه مدیوم. سـینمای ما به این جایگاه رسـیده 
کـه مسـتند بـه اسـکار معرفی می کنـد و ایـن اتفاق اگر چند سـال 
پیـش حرفـش را هم می زدیم خنـده دار بود اما به جایی می رویم 
که مستند هم می تواند سرگروه سینمایی داشته باشد. همین 
الان پخش کننده هایـی اعـلام کرده اند که می خواهند کار را خارج 

از گـروه هنـر و تجربـه اکـران کننـد و این جای خوشـحالی دارد و به 
ایـن خاطـر اسـت که مـا حـرف دل دختران جامعـه مـان را زدیم.

حمیدرضا قربانی کارگردان »مغز اسـتخوان« که امسـال دومین 
فیلمـش بـه جشـنواره فیلـم فجر راه پیـدا کـرده با اشـاره به اینکه 
نویسـنده کار علی زرنگار اسـت، بیان کرد: حدود چهار سـال طول 
کشـید تـا فیلـم دومـم سـاخته شـود بـه ایـن دلیـل که سـعی می 
کردم به آن مدل فیلمسـازی پایبند باشـم اما شـرایط فیلمسـازی 
سـخت تر شـده و در ایـن شـرایط بایـد سـوژه ای پیـدا می کـردم که 
از فضـای کار قبلـی دور نباشـد. البتـه بـا توجـه بـه تمرکـزی کـه بـر 
تفکراتـم داشـتم تصمیـم گرفتـم تغییراتـی را بـا نگاهـی ویژه تـر به 

طیـف مخاطـب در ایـن کار اعمـال کنم.
در جریـان نشسـت فیلـم »پوسـت« بهمـن ارک دربـاره همـکاری 
خـود بـا بـرادرش بهـرام عنوان گفت: ما با هم همیشـه سـر جنگ 
داریـم برخـی اوقـات یـک پـلان را دوبـار تکـرار می کنیـم و گاهی هم 
بـه نتیجـه مشـترک می رسـیم امـا یـاد گرفتیـم چگونـه بـا هـم کار 
کنیـم اگـر چـه بـاز هـم بایـد تاکیـد کنـم سـر سـازش بـا هـم نداریم. 
در ایـن فیلـم بـا تیم محلـی تبریز همـکاری صمیمانه ای داشـتیم 
بدون حضور آنها کار به سـرانجام نمی رسـید و خوشحالم تعامل 

بچـه هـای تهـران و تبریـز نتیجه خوبـی را رقـم زد.
امیرعبـاس ربیعـی کارگـردان »لبـاس شـخصی« در نشسـت ایـن 
فیلم در پاسـخ به این پرسـش که عنوان فیلم از کجا آمده اسـت، 
گفت: »لباس شخصی« به معنای مصطلح جامعه، به نیروهای 
امنیتـی گفتـه مـی شـود کـه در ظاهـر فعالیـت شـان مشـخص 
نیسـت، در وهلـه اول نـام جذابـی بـرای خـودم بـود و از ایـن حیـث 
کـه مـا هـم در فیلم یک موضـوع امنیتی را دنبـال می کنیم مرتبط 
بـا اثـر اسـت، امـا جنبـه هـای دیگـری دارد کـه اگـر بازگـو کنـم قصـه 
لـو مـی رود و دوسـت دارم مخاطـب خـودش بـا تماشـای اثـر بـه 

انتخـاب این عنـوان پـی ببرد.
بهرنـگ دزفولـی زاده کارگـردان »بی صدا حلـزون« در توضیح فیلم 
خـود گفـت: یـک مـاه و نیـم بـرای چنـد نقـش وقـت گذاشـتیم و 
هانیـه  گذاشـتند.  زیـادی  انـرژی  نقش شـان  بـرای  هـم  بازیگـران 
توسـلی نقـش یـک کـم شـنوا را بـازی می کنـد و محسـن کیایـی و 
پـدرام شـریفی هم با زبان اشـاره صحبت می کننـد. در واقع پیش 
از قصـه مـا متوجـه می شـویم وقتی محسـن کیایی به دنیـا آمده 

ناشـنوا بـوده و بـرادرش هـم زبـان اشـاره را یـاد گرفتـه اسـت.
در  قرمـز«  باریـک  »خـط  مسـتند  کارگـردان  خوشدسـت  فـرزاد 
توضیـح  فیلـم خود گفت: من سـال 94 فیلمی سـاختم در زندان 
زنـان بـه نـام »زنـی کـه نـام نـدارد« کـه در فسـتیوال هـای زیـادی 
نمایـش داده شـد در آن اثـر بـا خانمـی مواجـه شـدم کـه از 13 
سـالگی در زنـدان بـود و آن زمـان 31 سـال داشـت. او بـه خاطـر 
جرمـی که مرتکب شـد ابتدا به کانون مـی رود و بعد زندان رجایی 
شـهر و سـپس بـه زنـدان قرچـک ورامیـن منتقـل می شـود. روزی 
کـه بـا او خداحافظـی می کردم بـه من گفت کاش کارتـان چند روز 
بیشـتر طول بکشـد پرسـیدم چرا؟ گفت چون در این روزها قرص 

آرامبخـش نمی خـورم و راحـت مـی خوابـم.



شنواره فیلم فجر
شتمین ج

بولتن مجازی سی و ه

ش 
جرنامهگزار

ف

شماره پنجم، جمعه 11 بهمن 1298

از  جشنواره  در  شهرداری  حضور  یگانه:  جوادی 
رسید مشارکت  به  و  رفت  جلوتر  حمایت 

جوادی یگانه با بیان این که شهرداری تهران امسال نه فقط حامی 
که مشارکت کننده این دوره جشنواره است، گفت: اصولا حمایت 
از فعالیت های فرهنگی توسط شهرداری ها در بسیاری از نقاط دنیا 
رایج است و برخی از جشنواره ها هستند که شهرداری ها آنها را 

برگزار می کنند. 
او ادامه داد: حمایت از جشنواره فیلم فجر، به عنوان یک فعالیت 
وظیفه  هنر  حوزه  در  تخصصی  فعالیت  مهم ترین  و  فرهنگی 
شهرداری است و این ارگان در حد وسع و توان خود از جشنواره ها 
حمایت می کند. در این مسیر ما در نظر داریم بخشی از فضاهای 

نشست خبری سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر، صبح روز پنج شنبه 10 بهمن ماه در پردیس سینمایی ملت برگزار شد.
نشسـت خبـری جشـنواره با حضـور ابراهیم داروغه زاده دبیر سـی وهشـتمین جشـنواره فیلم فجـر، محمدرضا جوادی یگانه 
معـاون فرهنگـی و اجتماعـی شـهرداری تهـران، پویـا محمودیـان معـاون صنایع دسـتی و هنرهـای سـنتی وزارت میـراث 
فرهنگی، گردشـگری و صنایع دسـتی و هاشـم میرزاخانی مدیرعامل موسسـه تصویر شـهر، صبح پنج شـنبه دهم بهمن در 

پردیـس سـینماگالری ملت برگزار شـد.
پـس از قرائـت قـرآن و پخـش سـرود ملـی جمهـوری اسـلامی ایـران، مسـعود نجفـی مدیـر روابط عمومـی جشـنواره پشـت 
تریبون خبرنگاران قرار گرفت و توضیح داد که برنامه نشسـت در دو بخش مجزا برگزار می شـود و از معاون شـهردار تهران 

درخواسـت کـرد بـرای بیان سـخنانش روی سـن حاضر شـود.

از همراهی با سیل زدگان تا گردهمایی 
بزرگ سینمایی ها

توضیحات دبیر جشنواره فیلم فجر درباره جزئیات این رویداد سینمایی

یا  و  شده  بازسازی  که  ملت  پردیس  چون  شهرداری،  فرهنگی 
برج میلاد با همه دسترسی ها و امکاناتی که دارند در دسترس 

اصحاب فرهنگ و هنر قرار بگیرد.
جوادی یگانه درباره طرح مشترک شهرداری و جشنواره در جریان 
اکران فیلم ها توضیح داد: ما تلاش کردیم آموزش های شهروندی 
برای  جشنواره  در  فیلم  هر  شروع  از  پیش  تیزرهایی  قالب  در  را 
مورد  اجتماعی   سطح  در  که  مسائلی  کنیم؛  مطرح  مخاطبان 
بی توجهی قرار گرفته است. اگر این مسائل مورد توجه سینماگران 
و اصحاب رسانه قرار بگیرد برخی از این مشکلات حل خواهد شد. 
سپس جوادی یگانه با همراهی ابراهیم داروغه زاده دبیر جشنواره 

از تابلویی با عنوان »تهران شهری برای همه« رونمایی کردند.
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جشنواره  ایرانی  غ  سیمر از  ونمایی  ر
پویا محمودیان معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی وزارت 
این  میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی دیگر سخنران 
نشست بود که درباره ساخت تندیس جشنواره توسط هنرمندان 
ایرانی گفت: امسال افتخار این را داریم تا از تندیسی رونمایی کنیم 

که ساخت دست هنرمندان شاخص ایرانی است.
او ادامه داد: ما به این دلیل با جشنواره همکاری داشتیم که حس 
کردیم صنایع دستی به عنوان یک بحث در اقتصاد خلاق و سینما 
در بحث صنایع خلاق در یک هم افزایی می توانند دستاوردی برای 

جمهوری اسلامی داشته باشند. 
معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی وزارت میراث فرهنگی، 
نیک  فال  به  را  امروز  باید  کرد:  خاطرنشان  صنایع  و  گردشگری 
اهالی صنایع دستی و سینماگران  پیوندی بین  بگیریم چرا که 
صورت گرفته که برای نمایش اقتدار هنر ایرانی ارزشمند است. 
این همکاری و همدلی در سال تولید ملی رقم خورده است و ما 
آینده به  مطمئن هسیتم این همکاری ارمغان هایی را در برای 

همراه دارد.
قبل از آغاز پرسش و پاسخ خبرنگاران با دبیر جشنواره، ابراهیم 
داروغه زاده از پوستر اصلی جشنواره به طراحی حمیدرضا بیدقی 
و پوستری که  شعار امسال بر آن نقش بسته بود رونمایی کرد. بر 

روی این پوستر نوشته بود:»با سینما کنار هم باشیم« 

کردیم منتفی  را  ایران  سینمای  جشن 
داروغه زاده صحبت های خود را با اشاره به رخدادهای اخیر کشور 
آغاز کرد و گفت: ما امسال دی ماه سختی را داشتیم. اولین واقعه 
ناگوار، شهادت سردار سلیمانی بود که بیش از چهل سال برای 
تامین امنیت کشور لباس رزم را از تن در نیاورده بود.  در سه سال 
گذشته ولیعهد سعودی بارها اعلام کرد که ما جنگ را به پایتخت 
تهران می بریم و سردار سلیمانی در این سال ها، خارج از مرزهای 
ایران با دشمنان ایران جنگید و به دست دشمنان به شهادت 
رسید و شرایط ناگواری رخ داد. اتفاق بعدی سقوط هواپیمای 
مسافربری بود که نخبگان زیادی را به این واسطه از دست دادیم 
و رخداد سوم سیلی بود که در سیستان و بلوچستان به وقوع 

از لحاظ  پیوست. به دنبال این رخدادها سینماگران هم طبعا 
عدم  بر  مبنی  صحبت هایی  و  نداشتند  خوبی  وضعیت  روحی 

حضور آنها در جشنواره مطرح شد.
اعلام  داشتیم  هنرمندان  با  که  صحبت هایی  در  داد:  ادامه  او 
کردیم که مردم به سینما نیاز دارند تا روحیه بگیرند. ما تصمیم 
گرفتیم صرفا آئین جشنواره را برگزار کنیم و بحث جشن سینمای 
ایران را منتفی دانستیم. خواستیم که جشنواره ای برگزار شود تا 

پل ارتباطی خوبی بین مردم و سینما برقرارباشد.
دبیر سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر اظهار داشت: امسال 
نزدیک به صد فیلم برای جشنواره ثبت نام کردند که 22 فیلم در 
غ، 10 فیلم کوتاه، 10 فیلم مستند و 10 فیلم  بخش سودای سیمر

اولی  برای اکران در جشنواره انتخاب شدند.
داروغه زاده در پایان بخش نخست صحبت های خود گفت: ما 
امیدواریم با برگزاری جشنواره به بهترین نحو ممکن بتوانیم کاری 
کنیم تا حال مردم خوب باشد. امیدوارم سینماگران بتوانند به 
واسطه رسالت شان گوشه ای از این ظلم را که بر ما فائق آمده 

است در سطح جهان به تصویر بکشد. 
جشنواره از  مردم  استقبال 

سپس جلسه با پرسش خبرنگاران ادامه پیدا کرد. داروغه زاده 
در پاسخ به پرسش محمد کلهرخبرنگار فارس درباره درخواست 
محسن امیریوسفی کارگران »آشغال های دوست داشتنی« طی 
سال های اخیر برای حضور در جشنواره فیلم فجر و اینکه آیا این 
اقدام به نوعی استمهال از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
تسویه وامی است که چند سال قبل گرفته است، گفت: ما از نیت 
ایشان آگاه نیستیم اما طبق آیین نامه نمی توانستیم به تقاضای 
ایشان جواب مثبت دهیم. فیلمی که قبلا نمایش داده شده 

است، نمی تواند در جشنواره حضور داشته باشد.
داروغه زاده در پاسخ به سوال مهیار جوادی فر از پایگاه خبری 
سینمای نو مبنی بر این که آیا فیلم های رزرو جشنواره را می توان 
برای اصحاب رسانه اکران کرد؟ یا خیر هم گفت: اگر تهیه کننده ای 
جشنواره  دبیرخانه  به  را  درخواستی  چنین  مکتوب  شکل  به 
بفرستد قطعا این اتفاق رخ خواهد داد و ما می توانیم اکرانی ویژه 

برای اصحاب رسانه داشته باشیم. 
دبیـر جشـنواره هـم چنیـن در پاسـخ بـه سـوال گلاویـژ نـادری از 
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روزنامـه سـازندگی مبنـی بـر دخالـت برخـی از ارگان هـای خـارج از 
سازمان سینمایی برای حذف برخی از فیلم ها در جشنواره اظهار 
داشـت: بـرای ایـن کـه فیلمـی بتوانـد اکـران شـود بایـد از سـازمان 
سـینمایی مجـوز بگیـرد. ممکـن اسـت فیلمـی را هیئـت انتخـاب 
برگزینـد اما سـازمان سـینمایی مجـوز اکران ندهـد اما همه فیلم 
هـای امسـال مجـوز نمایش گرفته اند و هیچ فیلمی از جشـنواره 
کنـار گذاشـته نشـده اسـت.اگر فیلمـی کنار گذاشـته شـده اسـت، 
هیـات انتخـاب ایـن کار را صـورت داده اسـت. البته هیـات انتخاب، 
فیلـم هایـی کـه درخواسـت بازبینـی داشـتند را بـه شـکل مجـدد 

بازبینـی می کنند.
او تشریح کرد: اگر فردی بخواهد راجع به یک ارگان یا سازمانی 
مثل قوه قضائیه یا نیروی انتظامی فیلم بسازد با این نهادها وارد 
مذاکره می شود و برای فیلمش از این نهادها مشاور می گیرد تا 
مشکلی پیش نیاید و این مسائل ربطی به بحث ممیزی ندارد. اما 
ممکن است فیلمی که از طرف قوه قضائیه مشکلی نداشته باشد 

از نظر هیات انتخاب فیلم قابل قبولی نباشد.
داروغـه زاده سـپس دربـاره سـوال رضـا منتظـری از پایـگاه خبـری 
سـینماپرس مبنـی بـر تاثیـر اظهارنظرهـای اعضای هیـات انتخاب 
بـر نظـر داوران جشـنواره هـم بیان کرد: ما همیشـه وقتـی کار را با 
هیات انتخاب شـروع می کنیم از آنها می خواهیم تا وارد گفتگو با 
هیـچ رسـانه ای نشـوند اما بعضا برخـی ایـن کار را انجام می دهند 
کـه کار درسـتی نیسـت و امیدواریـم هیـات داوران تحـت تاثیـر این 
اظهارنظرهـا قـرار نگیرد و فکـر نمی کنم این اتفـاق رخ بدهد چون 

اعضـای هیئـت داوران مـا از حرفه ای ها هسـتند.
او دربـاره سـوال دیگـر ایـن خبرنـگار مبنـی بـر تحریـم جشـنواره 
توسـط هنرمنـدان و عـدم حضـور چهره هـای انقلابـی و ارزشـی در 
بیـن داوران جشـنواره گفـت: تحریـم جشـنواره بیشـتر یـک فضـا 
گرفـت.  صـورت  خارج نشـینان  سـوی  از  هـم  آن  کـه  بـود  سـازی 
وقتـی هنرمنـدان گفتنـد در جشـن فیلـم فجـر شـرکت نمی کنیـم، 
منظورشـان تحریـم نیسـت. مـا هم در جشـن شـرکت نمـی کنیم. 
بعد از این هم هر کسـی در نظام جمهوری اسـلامی کار می کند و 
اثـر می سـازد، در نهایـت به این کشـور و این انقلاب متعلق اسـت.
دبیر جشـنواره فیلم فجر در پاسـخ به سـوال  فرانک آرتا از روزنامه 
شـرق درباره علت 9 نفره بودن هیات داوران امسـال توضیح داد: 
تعـداد داوران امسـال افزایـش پیـدا کـرد چـون مـا می خواسـتیم  
ترکیب تخصصی تر داشـته باشـیم. ما امسال از حوزه فنی سینما 
هـم دو نفـر را انتخـاب کردیم که تعـداد داورانمان به عدد هشـت 

رسـید و بعـد از ایـن یـک نفـر دیگرهـم بـه ایـن تیـم اضافـه شـد تـا 
بتوانیـم عملکـرد بهتـری داشـته باشـیم. امسـال بـر خـلاف ایـن 
کـه می گفتنـد اهالـی سـینما داوری را نمی پذیرنـد ایـن مسـاله بـا 
اسـتقبال بیشـتری نسـبت بـه سـال گذشـته رو بـه رو شـد و جمـع 

خوبـی را انتخـاب کردیم.
داروغـه زاده  هم چنیـن در مـورد حضـور فیلـم مسـعود کیمیایـی 
در جشـنواره هـم گفـت: آقـای کیمیایـی یکـی از خاطره انگیزتریـن 
کارگردانـان سـینما اسـت و هـر سـال که در جشـنواره حضـور پیدا 
کـرده اسـت هوادارانـی دارد کـه شـور و شـوق ایجـاد می کننـد. 
امسـال هـم بـه دلیـل این کـه  مـردم از جشـنواره اسـتقبال کردند 

ایشـان تصمیـم گرفتنـد کـه در کنـار مردم باشـند.
او در پاسـخ بـه سـوال امیرحسـین اشـرفی از خبرگـزاری پانـا مبنی 
بـر چگونگـی اکران فیلم های جشـنواره برای کـودکان و نوجوانان 
غ پروانه ها« هم به روال دو سه  هم اظهار داشـت: برنامه »سـیمر
سـال اخیـر برگـزار می شـود کـه متولـی آن بنیـاد سـینمایی فارابی 
اسـت  و مـا هـر روز صبـح اکـران رایـگان بـرای کـودکان خواهیـم 

داشت.
داروغـه زاده همچنیـن درپاسـخ بـه سـوال رضـا اسـتادی از پایـگاه 
خبـری سـینما مثبت،مبنـی بـر حضـور افـراد دو تابعیتـی و تبعـه 
آمریـکا در بیـن اعضـای هیئـت داوران جشـنواره تشـریح کـرد: مـا 
زمانـی کـه داوران را انتخـاب می کنیـم نمی توانیم پاسـپورت آن ها 
را نـگاه کنیـم کـه دو تابعیتـی هسـتند یـا نـه. ممکـن اسـت خیلـی 
از اهالـی سـینما گریـن کارت داشـته باشـند امـا بعیـد می دانـم از 
بیـن داوران کسـی پاسـپورت آمریکا داشـته باشـد. او دربـاره علت 
در نظـر گرفتـن جایـزه سـردار سـلیمانی هـم گفـت: اهالـی سـینما 
می خواسـتند به خاطر عظمتی که ایشـان داشـتند این جایزه در 
نظـر گرفتـه شـود تا تحت عنوان جایـزه مقـاوت و جهاد فیلم های 

از ایـن دسـت را بیشـتر ببینیم. 
دبیـر جشـنواره در پاسـخ بـه سـوال سـمیرا افتخـاری از هنرآنلایـن 

اگر فردی بخواهد راجع به یک ارگان یا سازمان فیلم 
بسازد با این نهادها وارد مذاکره می شود و برای فیلمش 

از این نهادها مشاوره می گیرد تا مشکلی پیش نیاید و 
این مسائل ربطی به بحث ممیزی ندارد.
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مبنـی بـر چگونگـی جایگزینـی فیلم هـای رزرو در صـورت نرسـیدن 
فیلمی به جشـنواره هم توضیح داد: تمام فیلم هایی که انتخاب 
شـده اند همه به جشـنواره می رسـند. اگر مطمئن می شـدیم به 
جشنواره نمی رسند از رزروها استفاده می کردیم، وقتی مطمئن 
نیسـتیم، نمی توانیـم از کارگردان هـا بخواهیـم مسـائل فنـی برای 
اکـران فیلمشـان را اعمـال کننـد چـون ایـن کار پـروژه زمان بـر و 
هزینه بـری اسـت، امـا جایگزینـی فیلم هـای رزرو بـر اسـاس اولویت 

است.
داروغـه زاده در پاسـخ بـه سـوال ایـزد مهرآفریـن از جوان آنلایـن 
مبنـی بـر ایـن کـه چنانچـه هنرمندانـی چـون پیمـان معـادی در 
جشـنواره جایزه بگیرند و حضور پیدا نکنند جایزه ای به آنها تعلق 
می گیـرد یـا خیر، گفـت: آقای معادی هیچ وقت نگفتند جشـنواره 
را تحریم می کنند. ما رایزنی هایی کردیم که ایشـان برای جشـنواره 
سر فیلم حضور پیدا کنند اما ما در جریان جشنواره باید کل فیلم 
غ هـم نگیـرد و نبایـد حـق فیلـم  را داوری کنیـم حتـی کسـی سـیمر
ضایع شود و نمی توانیم بگوییم چون کسی در جشنواره حضور 
نـدارد بایـد از داوری حـذف شـود. البته اگر تهیه کننده ای کتبا نامه 
بدهـد کـه فیلمـش داوری نشـود، ایـن اتفـاق رخ می دهـد و مـا در 
غیـر ایـن صـورت موظـف می دانیـم همـه فیلم هـا را مـورد داوری 

قـرار دهیم.
بـه سـوال محمدصـادق   دبیـر جشـنواره هـم چنیـن در پاسـخ 
عابدینـی از روزنامـه جـوان مبنـی بـر چرایـی نبـود انیمیشـن در 
جشـنواره امسـال گفـت: مـا در دو سـال گذشـته فضـای خوبـی را 
بـه انیمیشـن اختصـاص دادیـم و سـه تا فیلـم مهم داشـتیم و هر 
سـه فیلـم را در بخـش ویـژه جشـنواره آوردیـم  و به آنهـا جایزه هم 
دادیم. ما برای اکران امسـال هم پیش بینی کردیم اما فیلم ها در 

حـد فیلـم سـینمایی نبودند.
داروغه زاده در پاسـخ به سـوال مسعود میر از روزنامه همشهری 
غ خوشبختانه بعد از سالها در ایران ساخته شد  نیز گفت : سیمر

امـا واقعـا هـم خیلـی کار سـختی بـود. مـا با افـراد بسـیاری گفتگو 
کردیم اما می گفتند این کار به صرفه نیست. خوشبختانه وزارت 
گردشگری به کمک ما آمد و یکی از کارخانه ها را مجاب کردند که 
ایـن کار را انجـام بدهیـم  و مـا به دلیل به صرفه نبـودن این اتفاق 

بـه اندازه چهار پنج سـال تندیـس تولید کردیم.
او در پاسـخ بـه سـوال امیـر فرض اللهـی از پایـگاه خبـری ماهنامـه 
سـیاه و سـپید در مـورد  شـاخص انتخـاب مجری هـای جشـنواره 
هـم  گفـت: مجری هایـی که انتخاب شـدند از بهترین مجری هایی 
هسـتند که در این سـال ها برنامه تلویزیونی اجرا کردند، اگر چه 
ممکن است با سلیقه برخی همراه نباشد. داروغه زاده  در پاسخ 
بـه سـوال محمد زکـی زاده از خبرگزاری صبا،مبنـی بر  دلیل حضور 
همزمـان محمـد مهـدی عسـگر پـور بـه عنـوان دبیـر جشـنواره 
جهانی فیلم فجر و اعضای هیات داوران جشـنواره هم گفت: اگر 
دبیر یک جشـنواره بین المللی در جشـنواره ما  داور باشـد که این 
یـک امتیـاز مثبت اسـت و من فکر نمی کنم ممانعتی هم داشـته 

باشد.
دبیـر جشـنواره در پاسـخ بـه سـوال آرزو پاقلعه نـژاد از خبرانلایـن 
دربـاره چرایـی  حضـور کـم تعـداد کارگردانـان زن در جشـنواره و 
هیـات داوران هـم گفـت: هیـات انتخـاب نمی توانـد فمینیسـتی 
فیلـم ببینـد و بـه زنـان سـهمیه بدهـد. حقیقـت ایـن اسـت کـه ما 
امسال اثر کمتری از فیلمسازان زن داشتیم و فکر می کنم همین 
یـک فیلـم بـوده اسـت کـه انتخـاب شـده اسـت. مـا اتفاقا دوسـت 
داریـم حضـور زنـان در جشـنواره بیشـتر باشـد امـا بایـد امکانـش 
باشـد.در این سـالها بیشتر کسـانی که واجد حضور در این سمت 
هسـتند در حال سـاخت یا بازی در اثری هسـتند و نمی توانند ما 

را همراهـی کنند.
او درباره پیگیری قول ایجاد کاخ جشـنواره از سـوی شهردار تهران 
هم گفت: طبیعتا هیچکدام از این فضاها مناسب جشنواره های 
از امکانـات کـم بهتریـن اسـتفاده  تهـران نیسـت و مـا  بـزرگ در 
را می بریـم. ایجـاد کاخ بـا زمـان کـم امـکان پذیـر نیسـت و بـرای 
جانمایـی ایـن مجموعه بزرگ نیاز به فرصت هسـت اما شـهرداری 
تهـران پیگیـر آن اسـت تـا در دوره خـودش ایـن اقـدام را آغـاز کنـد.
داروغه زاده در پایان نشست هم توضیح داد: امسال فقط  برای 
»فریدون جیرانی« بزرگداشـت برگزار خواهد شـد که اجرای آن در 
مراسـم اختتامیـه اسـت و جوایز بخش تبلیغات هـم در اختتامیه 

اعلام خواهد شـد.

مـا در دو سـال گذشـته فضـای خوبـی را بـه انیمیشـن 
اختصـاص دادیـم و سـه تا فیلـم مهم داشـتیم و هر سـه 
فیلـم را در بخـش ویـژه جشـنواره آوردیـم  و به آنهـا جایزه 

هم دادیم. ما برای اکران امسـال هم پیش بینی کردیم اما 
فیلم ها در حـد فیلـم سـینمایی نبودند



آبیار نرگس 
غ  کارگردان 4 فیلم و برنده سیمر

بلورین کارگردانی برای »شبی 
که ماه کامل شد« و جایزه ویژه 

هیات داوران برای »شیار 143«/ 
هیات انتخاب جشنواره ملی 

فجر در دوره 35 و داور بخش 
سینمای سعادت جشنواره 

جهانی فجر

اصلانی ج  تور
کارگردان 2 فیلم و 

فیلمبردار 31 فیلم و برنده 
دیپلم افتخار فیلمبرداری 

برای »بدرود بغداد« و 
»زمزمه با باد«

بلوندی عباس 
طراح صحنه و لباس 

23 فیلم و برنده 
غ بلورین برای  سیمر

»سرو زیر آب« و »شب 
واقعه«

پورحسین رضا 
مدیر فرهنگی

غ کاشفان صاحبان سیمر
غ با جشنواره فجر نسبت داوران سودای سیمر



جیرانی یدون  فر
کارگردان 15 فیلم و 

نویسنده 24 فیلم/ 
داوری در بخش نگاه 

نو جشنواره 29 و 
بخش بین الملل 

جشنواره 30 فجر 
و هیات انتخاب 

جشنواره فجر در دوره 
.34

راد سعید 
بازیگر 48 فیلم 
و برنده دیپلم 

افتخار برای بازی در 
»گیرنده«

ی  مهد محمد
ر پو عسگر

کارگردان 5 فیلم و 
غ بلورین  برنده سیمر

هنر و تجربه از جشنواره 
فجر برای »قدمگاه«/ 
دبیر سی و هشتمین 

جشنواره جهانی فیلم 
فجر، دبیر دوره های 20 و 

21 جشنواره بین المللی 
فیلم فجر، داور بخش 

نگاه نو جشنواره 33، 
داور بخش بین الملل 

جشنواره دوره 27

سب  طهما
صلح جو

منتقد فیلم/ داور 
بخش ویدئویی 

جشنواره 29

میری یار  ماز
کارگردان 7 فیلم 

سینمایی و برنده دیپلم 
افتخار کارگرانی برای 

»قطعه ناتمام«/ داور 
بخش نگاه نو جشنواره 

فجر 37، داور بخش 
بین الملل جشنواره 32 

و هیات انتخاب جشنواره 
34
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نرگس آبیار
وطن پرستی حس  با  توام  جشنواره ای 

بـرای سـی و هشـتمین  کـه امسـال  ترکیـب داورانـی  حضـور در 
جشـنواره فیلم فجر انتخاب شده اند بسـیار خوشایند است. این 
ترکیـب داوری بسـیار عالـی اسـت و 4 یـا 5 کارگردان شـامل آقایان 
اصلانـی، جیرانـی، عسـگرپور و مازیـار میـری در کنـار باقـی داوران 
حاضر هسـتند که این برای من خیلی ارزشـمند اسـت و امیدوارم 

نتیجـه خیلی خوبی داشـته باشـد. 
  جشنواره ای متعلق به خودمان

بـه هـر حـال جشـنواره فجـر، جشـنواره مـا اسـت، جشـنواره ای 
کـه در مـن حـس وطن پرسـتی ایجـاد می کنـد. در ایـن جشـنواره 
آثـاری حاضرنـد کـه اغلـب دربردارنده نگاه انتقـادی یک هنرمند به 
جامعـه خـودش اسـت. اگـر اینجـا مجـال نمایش نداشـته باشـد 
پـس کجـا می توانـد نمایـش داده شـود؟ بنابرایـن فکـر می کنـم 

جذابیت فیلم دیدن در کنار چالش 
ین ها برای انتخاب برتر

غ از نگاه 9 سینماگر و مدیر فرهنگی داوری آثار بخش سودای سیمر

هیات داوران سـی و هشـتمین جشـنواره فیلم فجر در روزهای پایانی منتهی به آغاز جشـنواره معرفی شـدند؛ ترکیبی قابل 
توجـه از داورانـی کـه بـرای نخسـتین بـار اسـت در بخـش سـودای سـیمرغ مسـئولیت داوری را برعهده می گیرنـد. حضور یک 
کارگـردان زن در کنـار کارگردنـان و طـراح و فیلمبـردار و بازیگـر کـه در مجمـوع 9 نفر را تشـکیل می دهند گروهـی  از هنرمندان 

شـاخص و مدیـری فرهنگـی  بـرای داوری 22 فیلم در بخش سـودای سـیمرغ.

خیلـی مهـم اسـت کـه ایـن جشـنواره برگـزار شـود تـا نگاه هـای 
انتقادی هنرمندان، شـکاف های اجتماعی و کلا مفاهیم عمیقی 
کـه ممکـن اسـت مـا بتوانیـم در فیلم هایمـان بـه آن بپردازیـم، 

مجـال نقـد و بررسـی و نمایـش داشـته باشـد.
  سرنوشتی که در دستان جشنواره است

اهمیت جشـنواره فیلم فجر از هیچ کسـی پوشیده نیست. تجربه 
شـخصی مـن در ایـن مـورد بـه سـالی برمی گـردد کـه گفتـه شـد 
احتمال دارد فیلمم در جشنواره نباشد و احساسات خودم را که 
تـوام بـا ناراحتـی بسـیار بود به خوبی بـه خاطر دارم. برداشـت من 
چنین بود که اگر فیلمم در جشنواره نباشد، دیگر به خوبی دیده 
نمی شـود. البتـه اینکـه حضـور یـک فیلـم و معرفـی آن تـا ایـن حد 
بـه جشـنواره وابسـته باشـد، اشـتباه اسـت، به نظر مـن فیلم یک 
هویـت مسـتقل دارد و بایـد خودش دیده شـود. ایـن کارکردهای 
نظـام هنـری ما اسـت کـه ایـراد دارد که حتما یک فیلـم، حضورش 
وابسـته بـه دیـده شـدن آن در جشـنواره اسـت و اینگونـه معنـا و 
وجـود پیـدا می کنـد چـون بیشـتر دیـده مـی شـود و منتقـدان در 
مـورد آن صحبـت مـی کننـد. هرچنـد باید ایـن واقعیـت را بپذیریم 
کـه در سـطح جهانـی هـم بـه نوعـی دیـده شـدن فیلم هـای مهـم 

وابسـته به حضـور آن ها در جشـنواره اسـت.
بـه نظـر مـن این باید اصلاح شـود که البته در کشـور مـا و در تمام 

دنیا به نوعی فیلم ها وابسـته به جشـنواره هسـتند. 
  متر و معیاری تمام سینمایی

فیلمسـازان  بـرای  اتفـاق خیلـی خوبـی  تـا  امیـدوار هسـتم  مـن 
و سـینماگران حاضـر در جشـنواره سـی و هشـتم بیفتـد. همـه 
گـروه داوران تلاش شـان ایـن اسـت کـه متـر و معیار بـرای انتخاب 
فیلم هـا، سـینما باشـد و مـن فکـر می کنـم با توجـه به گـروه قوی 

موجـود ایـن اتفـاق بیفتـد.
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تورج اصلانی
فیلم هایی که نماینده تمام عیار سینمای ایران اند

تعـدد داوران می توانـد بـه قضـاوت عادلانه تـر کمـک کنـد، زمانـی 
کـه تعـداد داوران زیـاد نیسـت، احتمـال غالـب شـدن سـلیقه ها 
بیشـتر اسـت، اما با افزایش تعداد داوران متر و معیار سـینمایی 
پررنگ تـر می شـود. نکتـه دیگـر این اسـت کـه در ایـن دوره داورانی 
بالاتـری دارنـد. در اصـل  کـه تخصـص سـینمایی دارنـد نسـبت 
امسـال تمـام داورهـا سـینماگر هسـتند بـه جـز دو نفـر، یعنـی 
داوران هفت نفر از داوران امسال اساسا کار سینما می کنند و در 
تولید آثار سـینما سـهیم هستند و دو نفر مدیر فرهنگی و منتقد 
هـم حضـور دارنـد کـه ایـن دو نفـر هـم بـه نوعـی به سـینما وصل 
هسـتند. مـن فکر می کنـم که این تعـداد می تواند به منصفانه تر 
قضـاوت کـردن کمـک کنـد، مخصوصـا کـه اگـر متـر و معیـار مـا 

سـینما باشـد نـه مصلحت. 
  نماینده ای از سینمای مستقل

این اولین بار اسـت که تجربه داوری در جشـنواره فیلم فجر دارم، 
طبیعتـا مـن بـه عنـوان نماینده ای از سـینمای مسـتقل خـودم را 
در ایـن جمـع می بینـم و طبیعی اسـت کـه در کنار دیگـر گونه های 
سـینما، این گونه را شـاید بیشـتر بشناسم؛ دوسـت دیگری شاید 
در حوزه طراحی صحنه بیشـتر تخصص داشـته باشـد و دوسـتی 
دیگـر در حـوزه تهیه کنندگـی و یـا کارگردانـی و ... خوشـبختانه مـا 
در اینجـا همـه نـوع نگاهـی داریـم و این تعدد نگاه هـا در ترکیب با 
سـلیقه های مختلف فیلمسازانی که آثارشـان را به جشنواره ارائه 
کرده انـد ترکیـب خوبـی را بـه وجـود آورده اسـت. مـن حضـور ایـن 

تعـداد داور بـا نـگاه تخصصـی را بـه فال نیـک می گیرم.
   شگفتی هایی که در راه اند

غ از اینکـه چـه اسـم هایی در جشـنواره امسـال حضـور دارنـد  فـار
بـرای مـن مهـم ایـن اسـت کـه چـه فیلم هایـی قـرار اسـت ببینـم. 
در  مـا  همـکاران  تـلاش  نتیجـه  و  تولیـد  فیلم هـا  اکثـر  طبیعتـا 
سـینمای ایران هسـتند و شـاید چند فیلم هم در کنار فیلم های 
بخـش خصوصـی باشـد که حامی هـای غیرخصوصـی دارنـد و به 
عنـوان داور نبایـد بـرای مـا خیلـی فـرق کنـد کـه ایـن فیلم هـا را چه 

عباس بلوندی
حضور نویدبخش فیلمسازان جوان

تعییــن 9 داور بــرای جشــنواره امســال کار بســیار درســتی بــود، 

کسـی سـاخته اسـت. بـرای مـا مهـم این اسـت که چگونه سـاخته 
شـده و چگونه خودش را به تماشـاچی منتفل می کند. من فکر 
می کنم اگر این معیار را در نظر بگیریم تنوع تولیداتی که امسـال 
داریـم، شـاید یکـی از نقـاط تفاوتـش بـا سـال های دیگـر باشـد. 
نگاه هـای متنوع تـری در جشـنواره امسـال نسـبت بـه یـک طیـف 
خـاص می بینـم و ایـن شـاید نشـان دهد که ایـن فیلم ها نماینده 
سینمای ایران هستند که واقعا هم همینطور است؛ تنها جشن 
سـالانه سـینمای ایـران کـه اعـلان عمومـی می شـود، جشـنواره 
فجـر اسـت و می توانـد بـه سـلایق و نگاه هـای تـازه کمـک کنـد تـا 

درسـت معرفی شـوند.
   تمرکز جدی رسانه ها در جشنواره فجر

جشنواره فیلم فجر امکانی دارد که بقیه جشنواره های داخلی ما 
شاید از آن بهره مند نیستند و آن هم اطلاع رسانی عمومی و بحث 
مدیا و رسانه های جمعی است که این رویداد به اطلاع همه ایران 
و ایرانیان و کسانی که ساکن ایران و پیگیر سینما هستند می رسد، 
یعنی اطلاع رسانی دقیق تری به نسبت بقیه محافل فرهنگی و یا 
جشن های سینما دارد و این تنوع ویترین رسانه ای می تواند به 
معرفی کردن فیلم ها کمک کند و فرصتی باشد برای شناساندن 
هر آن چیزی که تولید شده و قرار است روی پرده سینما بیاید و 
به نوعی ذهن تماشاچی را آماده می کند تا به استقبال فیلمی 
این  نکات  مهمترین  از  یکی  این  بروند.  است  شده  تولید  که 
جشنواره است که امیدوارم به حق و عادلانه این توزیع رسانه ای 
عنوان  به  را  همه  نباشد،  غیرخودی  و  خودی  بگیرد،  شکل 
سینماگرهای ایرانی بدانیم و در همه محافل رسانه ای بتوانیم از 
همه فیلم سازها یاد کنیم، فیلم هایشان را معرفی کنیم و همه به 
طور یکسان به مخاطب معرفی شوند. اگر اینگونه باشد به نظر 
من به کلیت سینمای ایران خیلی کمک می کند و برای تک تک 
تولیدکننده ها می تواند کمک خوبی باشد چون محصول شان به 

مخاطب معرفی می شود.
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از نــگاه مــن ایــن تعــداد می توانــد بیشــتر از ایــن هــم باشــد، 
ــر و بیشــتر  چــون هــر چــه تعــداد نظرهــا و دیدگاه هــا متفاوت ت
باشــد انتخابــات قطعــا دقیق تــر خواهنــد بــود. چیدمــان کنونــی 
داوران بســیار خــوب اســت چــون تمامــی هیئــت داوران یعنــی 
آدم هایــی کــه انتخــاب شــده اند بــرای ایــن بخــش، از دل ســینما 
هســتند و خاک خــورده ســینما هســتند. ایــن کمــک بزرگــی بــه 
ــه اعتقــاد مــن  ــد. ب ــار و داوری در مــورد آن هــا می کن انتخــاب آث
عــلاوه بــر ایــن تخصص هــای مختلفــی کــه انتخــاب شــده اســت 
شــرکت  داوری  در  هــم  ســینما  دیگــر  تخصص هــای  می شــد 
کننــد، تــا در نتیجــه آن کار داوری خیلــی بهتــر و دقیق تــر و ریزتــر 
می شــد و بــه خوبــی امــکان پرداخــت بــه اجــزای هــر فیلمــی 
فراهــم می شــد. در ســال های گذشــته اغلــب ترکیــب داوران 
جشــنواره فیلــم فجــر شــامل کارگردانــان و تهیه کننــدگان و 
در  هــم  فیلمبــرداری  شــاید  کــه  می شــد  فرهنگــی  مدیــران 
میــان آنــان حضــور داشــت، امــا امســال تــلاش شــده توجــه بــه 
بخــش فنــی ســینما بیشــتر باشــد. نتیجــه ایــن نــگاه را در برآینــد 

ــرد. ــه ک ــوان ملاحظ ــا می ت داوری ه
  آثاری که با دقت و وسواس ساخته شده اند

در ایــن دوره فیلمســازان جوانــی در جشــنواره حضــور دارنــد 
کــه ایــن نوید بخــش آینــده بهتــری بــرای ســینمای ایــران اســت. 
بیشــتر فیلم هــا از بعــد تجــاری تــا حــدودی فاصلــه گرفته انــد 
و بیشــتر بــه جنبه هــای هنــری ســینما و پارامترهــای ســینما 
در ساخت شــان دقــت شــده اســت و صاحبــان آثــار بــا دقــت 
بیشــتری اثرشــان را تولیــد کرده انــد کــه ایــن اتفــاق بســیار خوبــی 
اســت چنــد ســالی اســت کــه مــا از ســینمای ایده آل مــان کــه 
ــز  ــب جوای ــه کس ــق ب ــود و موف ــرح ب ــز مط ــی نی ــطح جهان در س
ــاهد  ــر ش ــال های اخی ــه در س ــم، ک ــه بودی ــه گرفت ــد فاصل می ش
حضورهــای امیدبخــش بوده ایــم. بایــد ایــن را بدانیــم کــه بــا 
وجــود فروکــش کــردن دوبــاره ایــن مــوج در دو ســه ســال اخیــر 
بــاز هــم می تــوان بــا اتــکا بــه جوانــان فیلمســاز امیــدوار باشــیم 

جایگاه مــان بازســازی شــود.
   نقش پررنگ جشنواره در مطرح شدن آثار سینمایی

بســیار  اتفــاق  فجــر  فیلــم  جشــنواره  در  فیلــم  یــک  حضــور 
مهمــی بــرای یــک اثــر در ســینمای ایــران اســت. از ایــن حقیقــت 
نمی تــوان غافــل شــد کــه وقتــی فیلمــی در جشــنواره فجــر 
آن  بــرای  پذیرفتــه می شــود در اصــل فرصــت بســیار خوبــی 
فراهــم می شــود تــا در ایــن رویــداد دیــده شــود، مــورد نقــد قــرار 
گیــرد و منتقــدان و نشــریات و رســانه های گوناگــون دربــاره آن 
ــم در  ــادی ه ــان ع ــه مخاطب ــی ک ــد. زمان ــر کنن ــث و اظهارنظ بح
اکران هــای مردمــی، فیلــم را می بیننــد نظــرات مختلفــی خواهــد 
داد کــه ایــن مــی توانــد توجــه آدم هایــی کــه بعدتــر می رونــد تــا 

ــد.  ــاس تر کن ــی حس ــد کم ــم را ببینن فیل
ــه  ــه ب ــم چ ــش فیل ــان نمای ــران و زم ــان اک ــه در زم ــا چ ــن نقده ای
فــروش فیلــم و چــه مطــرح شــدن فیلمســاز و آن اثــری کــه خلــق 

ــد. ــک می کن ــت کم ــرده اس ک

رضا پورحسین
اعتباری که از تفاوت آرای داوران می آید

ترکیـب هیئـت داوری بـه لحـاظ کمـی ترکیـب متنوع تـری اسـت؛ 
هرچقـدر تعـداد داوران بیشـتر باشـد، اعتبـار خروجـی آرای داوری 
بیشـتر خواهـد بـود. با توجه به اهمیت جشـنواره فجـر به عنوان 
مهمتریـن جشـنواره سـینمایی ایـران، قاعدتـا داوری آن بایـد از 
اعتبـار بالایـی برخـوردار باشـد. یـک مؤلفـه مهـم در مـورد اهمیت 
نتیجـه آرای هیـات داوران می توانـد تعـداد اعضای داوران باشـد. 
افزایـش تعـداد داوران از 7 نفـر بـه 9 نفـر، قاعدتـا ایـن اعتبـار را 
افزایـش داده اسـت؛ همـه دوسـتانی کـه در کار داوری هسـتند 
نسبت شان با سینما، نسبت تعریف شده، با سابقه و مشخص 

اسـت، آنهـا سـینما را می شناسـند و ارتباطـی بـا سـینما دارنـد. 
  سلیقه متنوع داوران

سـلیقه در میـان 9 نفـر داور ایـن دوره از جشـنواره متفاوت اسـت 
و ایـن پیـرو آن اسـت کـه بالاخـره سـینمای ایـران و آثـاری کـه در 
غ آمده انـد، متفـاوت هسـتند و  بخـش مسـابقه سـودای سـیمر
از سـلیقه های مختلف انـد؛ پـس قضـاوت در مـورد چنیـن آثـاری 
نیازمنـد نگاهـی جامـع نیـز هسـت. نکتـه دیگـر تنـوع در اسـامی 
اسـت. دوسـتانی کـه در هیئـت داوری هسـتند، نسبت شـان بـا 
سـینما روشـن شـده و مشـخص اسـت، دارای سـوابق خوبی اند 
و اهل سـینما محسـوب می شـوند ضمن اینکه من فکر می کنم 
سلایق شـان هم باید متفاوت باشـد. همانطور که فیلم هایی که 
غ آمده اند یک نمونه از سینمای ایران هستند  به سـودای سـیمر
کـه بـه هـر دلیلی در یک سـطح بالاتـری به ظن هیئت انتخـاب قرار 
گرفته انـد و از گزینـش گذشـته و بـالا آمده اند، در آنجا هم سـلایق 
داوری  هیئـت  در  سـلیقه ها  تفـاوت  ایـن  دارد.  وجـود  مختلـف 
می توانـد بـه داوری هـای جشـنواره سـی و هشـتم، اعتبـار بالاتـری 
دهد، پس به نظر من تعداد و ترکیبی که در هیئت داوری اسـت، 

اعتبـار بالاتـری به نتیجـه داوری هـا خواهـد داد.
غ   رشد سینما با نشانه افزایش فیلم اولی ها در سودای سیمر

نظـم جشـنواره، نـوع اطلاع رسـانی ها، بعضـی کارهـای بدیع مثل 
افزایش داوران از 7 نفر به 9 نفر نشانه رشد اداره جشنواره است 
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فریدون جیرانی
جشنواره ای که از حال سینما می گوید

ترکیبــی کــه در جشــنواره امســال بــرای داوری بخــش ســودای 
غ چیــده شــد، ترکیبــی اســت کــه انتظــار نمی رفــت در ایــن  ســیمر
شــرایط چیــده شــود. مــا قبــلا هــم 9 داور داشــتیم و اینگونــه 
نبــوده کــه این بــار بــرای اولیــن بــار ایــن تعــداد داوران در جشــنواره 
گــرد هــم آمــده باشــند، امــا چنــد ســالی بــود کــه 9 داور نداشــتیم. 
در ایــن دوره جشــنواره کــه جشــنواره ویژه ای اســت، چیــدن 9 داور 
بــا تفکــرات مختلــف یعنــی چنــد کارگــردان و یــک طــراح صحنــه و 
لبــاس و یــک فیلمبــردار و یــک مدیــر، یــک چینــش عجیبــی بــود و 
نشــان مــی داد کــه دبیــر جشــنواره توانســته ترکیبــی را جمــع کنــد 

تــا بــه نتیجــه ای تــازه و متفــاوت برســد.
غ آمدند  داورانی که برای اولین بار به سودای سیمر

همــه در مــورد ایــن ترکیــب نوشــته انــد: داورانــی کــه بــرای اولیــن 
غ را داوری می کننــد؛ درســت اســت، همــه مــا  بــار ســودای ســیمر
غ  کــه اینجــا هســتیم قبــلا داور بوده ایــم، ولی برای ســودای ســیمر
داوری نکرده ایــم. همیــن هــم شــاید یــک امتیــاز باشــد کــه داوران 
غ شــوند. جدیــد هســتند و بــا نگاه جدیدتری وارد ســودای ســیمر

 جشنواره های پرهیجان و جشنواره های کم هیجان
هــر جشــنواره ای را می توانــد از دو منظــر بررســی کــرد. یکــی اجــرای 
جشــنواره و دیگــری فیلم هــای آن. جشــنواره همیشــه قبــل از 

سعید راد
جشنواره ای ملی با اهمیت بسیار

حضــور در جمــع داوران جشــنواره فیلــم فجــر بــرای مــن اتفــاق 
خوشــایندی اســت و بــر ایــن بــاورم، جمــع شــدن بــا هشــت 
جمــع  ایــن  در  حضــور  اســت.  جــذاب  مــن  بــرای  دیگــر  داور 

و جـای خوشـحالی دارد. نکتـه دیگر حضور بیشـتر دوسـتان فیلم 
غ اسـت. امسـال 4 فیلـم اولـی در  اولـی در بخـش سـودای سـیمر
غ راه پیدا کرده اند که این نشـان می دهد کسـانی  سـودای سـیمر
کـه کار اول شـان را سـاخته اند رو بـه جلـو حرکـت کرده انـد. اگـر مـا 
فیلـم اولی هـای امسـال را بـا فیلـم اولی های اغلب سـال های قبل 
مقایسـه کنیم، شـاهد رویش نسـلی هسـتیم که سـینما را خوب 
می شناسـند و بـه لحـاظ فـرم ومحتـوا اهل تفکرند و توانسـته اند 
غ  خودشـان را در رده ای بیاورند که مسـتقیم وارد سـودای سـیمر
غ از فیلم هـای اول،  شـوند. بـه نظـر من 4 فیلم در سـودای سـیمر

نشـانه رشـد سـینمای ایران است.

ــر در آن  ــامی حاض ــا اس ــه ب ــی در رابط ــود جنجال ــروع ش ــه ش اینک
دارد، البتــه بــرای همــه جشــنواره هــای دنیــا، اســامی مهم اســت و 
اگــر کارگردان هــای شــاخص در جشــنواره باشــند جشــنواره اعتبــار 
پیــدا می کنــد، چنــد ســالی اســت کــه در ایــران فیلمســازان اول هم 
توانســته اند جایگاهــی را بــرای خودشــان بــه دســت آورنــد. همان 
ســالی کــه مــن در کمیتــه انتخــاب بــودم فیلــم »ابــد و یــک روز« و 
فیلم »ایســتاده در غبار« توانســتند اتفاق عجیبی را در جشــنواره 
ــض«، و  ــم »بغ ــا فیل ــیان ب ــای درمیش ــر آق ــا قبل ت ــد، ی راه بیاندازن
دیگــر دوســتان. پــس در همــه ســال ها اســامی مهــم بوده اســت، 
و ترکیــب داوران هــم مهــم اســت، ترکیــب کارگــردان هایــی کــه در 
جشــنواره هســتند نیــز مهــم اســت؛ بعد کیفیــت فیلم هایی اســت 
کــه وقتــی عرضــه می شــود و همه می بیننــد، آن کیفیت اســت که 
جشــنواره را بــالا و پاییــن می برنــد. ســال گذشــته جشــنواره از نظــر 
تعــداد فیلم هــای خــوب، جشــنواره بســیار خوبــی بــود و چنــد اثــر 
شــاخص در جشــنواره بودنــد کــه مــن شــخصا آن آثــار را دوســت 

داشــتم. 
 حال سینما و جریان جشنواره

جشــنواره فیلــم فجــر بــه تناســب در نوســان اســت، علتــش هــم 
ــران را در  ــینمای ای ــدات س ــولات و تولی ــه کل محص ــت ک ــن اس ای
آن نمایــش نمی دهنــد و از بیــن آنهــا انتخــاب می کننــد، بنابرایــن 
برآینــد 22 فیلــم و گاهــی وقت هــا 32 فیلــم بــا فیلم هــای اول، 
ــینما  ــوب س ــال خ ــال، س ــه آن س ــکان دارد ک ــن ام ــت. بنابرای اس
باشــد، امــکان دارد ســال متوســط ســینما باشــد و یــا ســال بــد 
ســینما. بایــد فیلم هــای امســال را دیــد و فهمیــد کــه ســال خــوب، 

بــد یــا متوســطی اســت.
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چالــش بیشــتری دارد و تمــام گروه مــان حرفــه ای هســتند و 
در  معتبــری  فیلمبــرداران  و  فیلنامه نویســان  و  کارگردان هــا 
ــری  ــاله بازیگ ــر از مس ــه غی ــردم ک ــر ک ــن فک ــد؛ م ــور دارن آن حض
می توانــم بــه خاطــر تجربــه ســالیان کاریــم، در مراحــل دیگــر هــم 
ــو و  ــم و گفت وگ ــا داوری کن ــورد فیلم ه ــراد در م ــن اف ــار ای در کن

بحــث خوبــی بــرای انتخــاب اصلــح بین مــان صــورت بگیــرد.
نقش پررنگ نگاه نوی سینماگران در جشنواره

فیلمســازانی بــا نــگاه نــو چندیــن ســال اســت کــه در جشــنواره 
حضــور دارد و ایــن نشــان مــی دهــد کــه ایــن گــروه می آینــد تــا 
جایگزیــن گروه هــای حرفــه ای و پیشــینه دارتر شــوند. همیــن 
موضــوع بــرای تفکــر بیننــده مســاله ایجــاد می کنــد کــه چــرا 
ایــن کار اولــی، ایــن جایــزه را گرفــت و یــا چــرا آنکســی کــه 20 
ــزه دیگــری گرفــت، و ایــن  ــم ســاخته اســت جای ســال اســت فیل
چالــش خوبــی در میــان مخاطبــان بــه وجــود مــی آورد. بــه 
عقیــده مــن صنعــت ســینما تنهــا صنعتــی اســت کــه از بُعــد 
ــا  ــوت و ی ــه آن پیشکس ــود ب ــلا نمی ش ــی اص ــری و کارگردان بازیگ
قدیمــی اطــلاق کــرد، یعنــی هرچــه بــا تجربه تــر، بهتــر. مثــلا مــن 
بــا ایــن شــرایط ســنی در همیــن شــرایط ســنی بــازی می کنــم و 
ــم.  ــه ده ــش را ارائ ــال پی ــش 40 س ــازی نق ــم ب ــی توان ــر نم دیگ
ــوند  ــن می ش ــد و جایگزی ــد می آی ــه در راه ان ــلی ک ــن نس ــس ای پ
و مــا ســعی می کنیــم این بــار کســانی جایــزه بگیرنــد کــه بتواننــد 

جایگزین هــای معتبرتــری باشــند.
 کار داوری نباید سخت باشد

مــن فکــر نمی کنــم کــه داوری کار ســختی باشــد. زمانــی کــه مــا 
تخصصــی برخــورد می کنیــم، مــن اصــلا داوری را احساســاتی و 
ــن  ــم. بزرگتری ــگاه می کن ــی ن ــن تخصص ــم، م ــلیقه ای نمی بین س
جشــنواره های دنیــا را دیــده ام و در یکــی دو جشــنواره هــم 
حضــور داشــتم. زمانــی کــه شــما تخصــص داشــته باشــید دیگــر 
داوری کار ســختی نیســت منتهــی ممکــن اســت کــه شــما از دیــد 
خــود یــک ایــده داشــته باشــید بــرای یــک مــورد مثــل کارگردانــی 
یــا بازیگــری و بــا 2 تــا 3 ایــده دیگــری برخــورد کنــی کــه اصــلا 
مخالــف ایــده تــو هســتند، گــوش مــی کینــم، بحــث مــی کنیــم 
و اصــلا شــاید مــن آنهــا را قانــع کنــم و یــا شــاید آنهــا مــن را قانــع 
کننــد و همیــن موضــوع قشــنگ اســت، وگرنــه داوری اصــلا کار 
ســختی نیســت چــون مــا همگــی متخصــص هســتیم و قــرار 

نیســت بلــد نباشــیم و بخواهیــم کاری را کنیــم. 
ــنواره  ــی جش ــر برپای ــری منتظ ــال دیگ ــر س ــل ه ــران مث ــردم ای م
فجــر هســتند. مــا ایــن جشــنواره را خیلــی خــوب اجــرا می کنیــم، 
ــای  ــاخت ه ــا زیرس ــده ام، ام ــم دی ــرف را ه ــنواره آن ط ــن جش م
ــای  ــینما روه ــت. س ــاده اس ــنواره فوق الع ــرای جش ــرای اج ــا ب م
مــا در دنیــا فوق العاده انــد. در طیــف دانشــجو و مردمانــی 
ــوب  ــد و خ ــم می گیرن ــوب تصمی ــند، خ ــینما را می شناس ــه س ک
انتخــاب می کننــد و ایــن موضــوع ثابــت شــده اســت. زمانــی 
بلیط هــا  تمــام  ســاعت  نیــم  در  شــد،  شــروع  جشــنواره  کــه 
پیش فــروش، شــد کــه ایــن خیلــی زیبــا اســت. مــن فکــر می کنــم 

ــد  یکــی از علت هــای آن ایــن اســت کــه مدیریــت جشــنواره نبای
ــد بعــد از  ــه جشــنواره مــی آی عــوض شــود، یعنــی کســی کــه ب
ــر  ــا تجربه ت ــر و ب ــد آگاه ت ــی آی ــا م ــود و ت ــی ش ــوض م ــال ع 2 س
ــه  ــی ک ــود و زمان ــوض می ش ــد ع ــر اداره کن ــد بهت ــود و بتوان ش
ــد کــه ایــن  ــا یــک ســلیقه دیگــر می آی عــوض می شــود یکنفــر ب
بــه عقیــده مــن غلــط اســت؛ یعنــی اگــر یــک مدیــر ثابــت بمانــد 
خیلــی بهتــر اســت چــون هــر ســال کامل تــر و آگاه تــر می شــود، 
مــا نبایــد نســبت بــه آن طــرف بی تفــاوت باشــیم، آن طــرف بایــد 
ــه  ــود، بچ ــرا می ش ــه اج ــنواره هایمان چگون ــا جش ــه م ــد ک بدان
هایــی کــه در هــر رشــته ای اینجــا جایــزه مــی گیرنــد تاثیــر عالی در 
کارشــان می گــذارد چــون اگــر در همــان جزئیــات فیلــم نوشــته 
شــود یــک عضــو فیلــم در رشــته ای نامــزد دریافــت جایــزه بــوده 

ــود. ــوب می ش ــرای او محس ــار ب ــت  و افتخ ــک مزی ی

محمدمهدی عسگرپور
جشنواره ای به یادماندی در راه است

در طــول ســال های گذشــته ترکیــب هیئــت داوری جشــنواره 
در  کــه  ســال هایی  از  یعنــی  داشــته  مختلفــی  شــکال 

َ
ا فجــر 

ــده می شــدند  ترکیــب هیئــت داوری تخصص هــای مختلــف دی
تــا ســال هایی کــه کمتــر بــه ایــن موضــوع توجــه می شــد. بــه هــر 
حــال محدودیتــی بــرای گزینــش داوران وجــود دارد یعنــی وقتی 
کــه شــما راجــع بــه پنــج، هفــت یــا نــه داور صحبــت می کنیــد 
بعضــی از تخصص هــا در هیئــت داوری نیســتند، ولــی احتمــال 
دارد آن تخصص هایــی کــه هســتند، برخــی از تخصص هایــی را 
کــه تخصــص جانبــی حرفــه خودشــان اســت پوشــش بدهنــد. از 

ایــن جهــت خوشــبختانه امســال ترکیــب خوبــی اســت.
 کار سخت داوری فجر

اساســا داوری جشــنواره فجــر بــه یــک دلیــل مهــم بســیار ســخت 
اســت و آن ایــن اســت کــه تعــداد جایزه هــای ایــن جشــنواره 
ــا  ــی، در دنی ــدارد یعن ــا ســازگاری ن ــا قالب هــای مرســوم در دنی ب
اگــر پنــج، هفــت یــا 9 داور جشــنواره ای را داوری می کننــد بــه 
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ــا  ــما ب ــا ش ــا در اینج ــد، ام ــه کنن ــد توج ــل بای ــش عام ــا ش ــج ی پن
12 یــا 13 رشــته مواجــه هســتید کــه کار داوری را اساســا ســخت 
می کنــد. مــن فکــر می کنــم کــه چالــش مهــم جشــنواره فجــر 
ــت داوری  ــه هیئ ــه ک ــوده وگرن ــئله ب ــن مس ــال ها ای ــول س در ط
کمابیــش از فعــالان ســینما هســتند و بــه دلیــل همــان معضل، 
مــا گاهــی اوقــات بــا آرایــی مواجــه می شــویم کــه ممکــن اســت 
بــه  آن  بحث برانگیــز باشــند و فرامــوش می کنیــم کــه ریشــه 
داوران برنمی گــردد، بلکــه ریشــه آن بــه ســاختار برمی گــردد. در 
واقــع ســاختار بایــد تغییــر کند.بایــد ایــن را بدانیــم کــه جشــنواره 
در  هرچنــد  چارچــوب  ایــن  کــه  دارد  چارچوبــی  فجــر  فیلــم 
تمامــی ایــن ســال ها بــه خوبــی جــواب داده اســت و بــه نتیجــه 
رســیده اســت امــا بــرای اصــلاح آن بایــد قــدم برداشــت تــا برخــی 
اشــکالاتی کــه در ایــن ســال ها بــه ایــن رویــداد مهــم ســینمایی 
وارد بــوده اســت برطــرف شــود و  تــا جایــی کــه ممکــن اســت بــا 

کمتریــن اشــکالات ایــن جشــنواره برگــزار شــود.
 ریسک یا سکوی پرتاب

سـابقه نشـان داده اسـت کـه بـرای بعضـی از فیلم ها، جشـنواره 
فجـر کارکـرد خوبـی داشـته، یعنـی سـکوی پرتـاب آن ها شـده به 
بـازار بعدی شـان کـه می توانـد اکـران، حضـور بین  المللـی یـا هـر 
چیـزی شـبیه بـه ایـن. البته ممکن اسـت بـرای بعضـی از فیلم ها 
ایـن  از  باشـد؛ در واقـع جشـنواره فجـر  را نداشـته  ایـن کارکـرد 
جهـت یـک جشـنواره دو لبـه اسـت. گاهـی اوقـات ممکـن اسـت 
بـه ضـرر یـک فیلـم در اکـران تمـام شـود چـون بـه هـر حـال فیلـم 
توسـط بسـیاری از مـردم دیـده می شـود کـه ایـن هـم جشـنواره 
فجـر را از همـه جشـنواره ها کـه در دنیـا متمایـز می کنـد؛ وقتـی 
مـردم فیلمـی را بـرای بـار اول می خواهنـد ببیننـد و منتقـدان 
سـال  پرونـده  انـگار  بنابرایـن  می بیننـد،  را  فیلم هـا  کـه  زیـادی 
سـینمایی در سـال بعدتر، در جشـنواره فجر به نحوی  باز شـده 
و راجـع بـه آن تصمیم گیـری شـده که ایـن می تواند بـرای بعضی 
از فیلم هـا محـل مخاطـره و بـرای فیلم هایـی دیگر سـکوی پرتاب 
باشـد . ریسـکی که در طی سـال ها در جشـنواره فجر بوده باعث 
فیلمسـازان  از  خیلـی  یعنـی  اسـت  شـده  نیـز  هـم  آن  جذابیـت 
احسـاس  و  می بیننـد  گروه هـا  ایـن  از  یکـی  در  را  خودشـان 
می کنند که جشـنواره فجر می تواند سـکوی پرتاب آن ها باشـد 
یـا بالعکـس. بـه همین دلیل ممکن اسـت بعد از جشـنواره فجر 
دلخوری هـا و کدورت هایـی بـه وجود آید که انگار جشـنواره فجر 
آن کارکـرد را برایشـان نداشـته. فیلمسـازان بایـد بپذیزنـد کـه بـا 

چنیـن موجودیتـی کـه ایـن دو لبـه را دارد رو بـه رو هسـتند.
  دوره ای امیدوارکننده در پیش رو

امســال می توانــد از دوره هــای خــوب جشــنواره فجــر تلقــی 
شــود، البتــه مــا هنــوز فیلم هــا را ندیده ایــم، ولــی آنچــه کــه بــه 
نظــر می آیــد تنــوع نســبتا قابــل قبولــی در ترکیــب فیلم هــا وجــود 
فجــر  جشــنواره  کــه  قبل تــر  ســال های  از  بعضــی  مثــل  دارد. 
از جهــت تنــوع موضوعــات و کیفیــت فیلم هــا معــدل خوبــی 

ــد. ــاق بیفت ــن اتف ــم ای ــال ه ــه امس ــدوارم ک ــته امی داش

طهماسب صلح جو
یک انتخاب دقیق

انتخــاب اولیــه فیلم هــا از بیــن انبــوه آثــاری کــه بــه جشــنواره فیلــم 
فجــر ارائــه می شــود مهمتــر از داوری فیلم هــای جشــنواره اســت. 
ایــن هیــات انتخــاب هســتند کــه از مجموعــه فیلم هایــی کــه بــه 
جشــنواره ارائــه می شــوند نمونه هایــی را بــرای داوری انتخــاب 
می کننــد. در نتیجــه انتخــاب هیــات انتخــاب تعییــن کننده تــر از 
انتخــاب هیــات داوران اســت. در واقــع چــه داوران 9 نفــر باشــند 
چــه 20 نفــر، در نهایــت آنهــا فیلم هایــی را داوری می کننــد کــه قبل از 
آن بــه عنــوان محصــولات شــاخص تر ســینمای یک ســال گذشــته 
ــواه  ــار داوران خ ــده اند. معی ــاب ش ــنواره انتخ ــه جش ــه ب ــرای ارائ ب
ــا  ناخــواه همیــن فیلم  هــای انتخــاب شــده می شــود و فیلم هــا ب
هــم ســنجیده می شــوند. هرچقــدر تعــداد داوران بیشــتر باشــد 
انتخاب هــا بهتــر می شــود و داوری هــا عادلانه تــر صــورت می گیــرد 
و ســلیقه کمتــر می شــود و نظــرات بــه واســطه طــرح شــدن از 
ســوی افــراد مختلــف بــه چالــش کشــیده می شــود کــه ایــن خــود 

نکتــه بســیار مهمــی اســت. 
  انتخابی دقیق

ــا  مــا داوران بایــد 22 فیلــم را ببینیــم و از بیــن ایــن 22 فیلــم، 20 ت
بهتریــن را انتخــاب کنیــم، خــود ایــن کار، دشــوار و ســخت اســت، 
مثــلا اگــر قــرار باشــد دربــاره بهتریــن فیلمبــرداری نظــر بدهنــد 
کســانی که تخصصی  تــر بــه ایــن فــن ســینمایی نــگاه می کننــد 
ایــن  مجموعــه  در  حالی کــه  در  دارد  بیشــتری  ارزش  نظرشــان 
داوران یــک نفــر فیلمبــردار اســت، یــا فــرض کنیــد کــه بــرای بهتریــن 
موســیقی بایــد کســی باشــد کــه  موســیقی را از نظــر فــن و تکنیــک 
بشناســد و معرفــی کنــد چون بقیه شــنونده معمولی موســیقی 

هســتند. 
  داوری به شیوه ای جا افتاده

البتــه ایــن ســبک و شــیوه داوری در چارچــوب جشــنواره فجــر 
نزدیــک بــه چهــل ســال شــکل گرفتــه و ادامــه پیــدا کــرده اســت، 
یعنــی اولیــن بــار نیســت کــه جشــنواره بــا ایــن ســبک داوری برگــزار 
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مازیار میری 
یـک همفکـری تمام سـینمایی

بـه نسـبت سـال های گذشـته  امسـال  هیـات داوری جشـنواره 
پرتعدادتـر اسـت و همیـن می توانـد دو نتیجه را به همراه داشـته 

باشـد؛ اول اینکـه تنـوع در آرا می توانـد بـه واسـطه ایـن ترکیـب 
بـه وجـود آیـد و از سـوی دیگـر شـاید در جمع بنـدی نتایـج تعـداد 
اینکـه تخصص هـای مختلفـی  را کمـی دشـوار کنـد.  داوران کار 
در میـان هیئـت داوران حضـور دارنـد تـا بتواننـد بـه حداقـل نـوع 
تخصـص خودشـان نـگاه کننـد و بـه بقیـه اعضـای داوران کمـک 
کننـد می توانـد اتفـاق خوبـی باشـد، همفکـری 9 نفـر بـا یکدیگـر 
تعـدد  ماجـرا  دیگـر  سـوی  هرچنـد  اسـت.  خوبـی  بسـیار  اتفـاق 
قطعـی  تصمیـم  یـک  بـه  نرسـیدن  و  آرا  تعـدد  شـاید  اسـت.  آرا 
سـختی هایی را بـرای ایـن هیـات بـه وجـود آورد. البتـه بـاور مـن بـر 
ایـن اسـت کـه ترکیـب چیـده شـده و افـرادی کـه در جمـع داوران 
حضـور دارنـد فضـا را بـرای گفت و گـو بـاز کرده انـد و در ایـن تیـم 
کسـانی جـای گرفته اند کـه می توانند در قالب سـینما و با ملاک و 

معیارهـای سـینما بـه یـک نتیجـه مشـخص برسـند.
  داورانی از جنس سینما

یکی از مهمترین ویژگی هایی که در مورد هیات داوران جشنواره 
امسـال مشـاهده می شـود ایـن اسـت کـه تقریبـا همگـی تجربـه 
کار در سـینما را دارنـد و همیـن موجـب می شـود تجربیـات گـرد 
هـم آمـده آنـان در پروژه هـای مختلـف، زمینـه رسـیدن به هـدف و 
قضـاوت مناسـب در جشـنواره را فراهـم کنـد. مـا باید ایـن نکته را 
در نظـر داشـته باشـیم کـه برای قضـاوت در مورد آثار سـینماگران 
خود اهالی سینما که دارای تجربیات بالایی دراین زمینه هستند 
و سال هاسـت در ایـن عرصـه مشـغول بـه کار بوده اند می توانند 
بسـیار مفیـد ظاهـر شـوند. بـر کسـی پوشـیده نیسـت کـه آنچـه 
می توانـد داوری هـای جشـنواره فیلـم فجـر را بـه ارزش هـای بالای 
سـینمایی نزدیک کند، غالب شـدن نگاه سـینمایی در این رویداد 
اسـت  و  یکـی از مناسـب ترین راه هـا بـرای رسـیدن بـه آن همیـن 
اسـت که داوران با نگاهی کاملا سـینمایی آثار را ارزیابی کنند. این 

جشـنواره بـا همیـن نگاه ها مسـتحکم تر می شـود.
  جشنواره ای همچون بهار سینما

جشـنواره فجـر بـرای مـن، بهـار سـینمای ایـران و سـال نـوی ایـن 
سینماسـت. ممکـن اسـت در طـول سـال دلخوری هایـی داشـته 
باشـیم یـا سـال غم انگیـزی را سـپری کـرده باشـم، امـا در روز سـال 
آرزو می کنیـم کـه اتفاق هـای خـوب  نـو کنـار هـم می نشـینیم و 
برای مـان بیفتد. جشـنواره فیلـم فجربرای من این اینگونه اسـت 
کـه بـا همـه دلخوری هـا و دلگیری هـا، در اینجـا روز ما و سـال ما نو 
می شـود؛ بـرای مـن جشـنواره فجر سـال تحویـل سـینمای ایران 
اسـت. بایـد بـرای آن آرزو کـرد کـه اتفاق هـای خوب و درخشـانی در 
سـال بعـد برای سـینما بیفتد. اصولا معتقد هسـتم کـه فرهنگ، 
تحریـم ناپذیر اسـت؛ نمی شـود فرهنگ را تحریم کـرد، باید با تمام 
دلخوری ها کنار هم بنشـینیم و برای سـال نو آرزو کنیم تا اتفاقات 
خوبـی در آن رقـم بخـورد. آرزوی مـن هـم ایـن اسـت کـه بـا تعـداد 
همکارانـی کـه امسـال در جشـنواره فیلـم فجـر، فیلـم دارنـد و بـا 
دعایـی کـه خودمـان در کنار هم می کنیم، سـینمای ایران سـال و 
آینـده خوبی داشـته باشـد و آرامـش را در کنار مخاطبانش تجربه 

کند.

می شــود کــه بگوییــم درســت اســت یــا نیســت. بــا همیــن شــکل 
ــت و  ــوده اس ــم ب ــق ه ــده و موف ــش آم ــنواره پی ــم جش داوری ه
موفقیتــش را هــم اینطــور می ســنجیم کــه مــردم و جوانــان و 
نســل علاقه مند ســینما همچنان پیگیر ســینمای ایران هســتند 
و آثــار ســینما را دنبــال می کننــد و جشــنواره فجــر مهمتریــن 
جشــنواره ای اســت کــه برگــزار می شــود و پســند و انتخــاب مــردم 
بــرای دیــدن فیلم هــا خــود نشــان از پذیرفتــه شــدن ایــن آثــار در 

ــان دارد.  ــان عمــوم مخاطب می
  شادی جایزه به دست ها و اندوه بازماندگان ازجایزه

یــک نکتــه دیگــر دربــاره جشــنواره فجــر ایــن اســت کــه از زمانیکــه 
ــزه  ــه جای ــد آنک ــزه می دادن ــی جای ــه وقت ــاد دارم همیش ــه ی ــن ب م
گرفتــه خوشــحال بــوده و ده هــا نفــر کــه فیلمــی در جشــنواره 
داشــته و جایــزه ای نگرفته انــد ناراضــی بوده انــد. ایــن شــرایط 
طبیعــی هــم اســت، کــم هســتند کســانیکه اگــر جایــزه نگرفتنــد به 
کســی کــه جایــزه گرفتــه تبریک گفتــه و بگویند حــق او بوده اســت. 
متاســفانه معمــولا می گوینــد حــق مــا را خورده انــد یــا حــق مــا را 
بــه دیگــری داده انــد. ایــن جمــلات زیــاد شــنیده می شــوند. البتــه 

مواجهــه بــا آن طبیعــی اســت و خیلــی غیرمنطقــی نیســت. 
  انتخاب از میان برترین ها

فرامــوش نشــود کــه مــا یــک تعــداد فیلــم می بینیــم و بایــد از 
ایــن بیــن یــک بهتریــن را بــه نســبت انتخــاب کنیــم، یعنــی آن اصــل 
نســبیت در ارزش گــذاری و انتخــاب بهترین هــا بســیار تعییــن 

ــده اســت. کنن
تــوان  ارزش گــذاری همــه  بــرای  ایــن داوری معیــاری  در واقــع 
ســینمای ایــران در ســال گذشــته نیســت، فیلم هــای زیــادی در یک 
ســال گذشــته ســاخته شــده اند و بــه جشــنواره ارائــه شــده اند اما 

ــده اند. ــاب نش انتخ
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برگزاری  زمان  در  دنیا،  جای  همه  در  هاشمی!  آقای   
جشنواره های مهم سینمایی شهر حال و هوای آن رویداد را به 
خود می گیرد. اما این اتفاق در کشور ما شاید کمرنگ تر باشد. 
به نظر شما شورای شهر و شهرداری در کشور ما چقدر می تواند 
در ایام جشنواره فیلم فجر شهر به نزدیک شدن فضای شهر به 

جشنواره کمک کند؟

جشنواره ای در سطح جشنواره مهم فیلم فجر از جهات مختلف 
برای کشور ما اهمیت دارد و خوشبختانه این جشنواره علاوه 
بر تاثیر داخلی از بعد جهانی اش هم مطرح و جا افتاده است. 
برگزار  پایتخت  در  که  جشنواره ای  در  دولت ها  دلیل  همین  به 
می شود نقش بیشتری دارند و حتی نسبت به آن نیز احساس 
مسئولیت می کنند. البته در کشورهای دیگر یا مثلا جشنواره ای 

محسـن هاشـمی، معتقـد بـه حمایـت جـدی شـورای شـهر و شـهرداری از برگـزاری جشـنواره فیلـم فجـر اسـت، ضمـن تاکید 
براینکـه شـهرداری بایـد امکاناتـش را در خدمـت جشـنواره فجـر قـرار دهـد، ایـن را هـم مـی گویـد که»نبایـد نگاه کاسـبکارانه 

داشـت، خدمـات شـهرداری خدماتـی عام المنفعـه اسـت کـه نبایـد بـه عنـوان موضوعـی درآمـدزا بـه آن نـگاه کـرد.«
هاشـمی از جایـگاه ریاسـت شـورای شـهر تهـران معتقـد اسـت؛ »شـهرداری در کنـار جشـنواره ای مثل فجر می تواند مسـائل 

آموزشـی، فرهنگـی و اجتماعـی خـودش را بـه مـردم آمـوزش دهـد و در جهـت گسـترش و اشـاعه آنهـا اقـدام کند.«
رئیـس شـورای شـهر تهـران همچنیـن اختـلاف افکنـی بـا پـول شـهرداری را مذمـوم مـی دانـد و مـی گوید»اگـر همـکاری بین 
شـهرداری و سـینما در جهت اهداف برنامه ریزی شـده باشـد که در نهایت هم به نفع مردم و شـهر تهران اسـت می توان آن 

را مثبت دانسـت.«

جشنواره می تواند نشاط را در شهر 
کند بیشتر 

محسن هاشمی: 
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جنبه فرهنگی و هنری جشنواره ای چون جشنواره فیلم 
فجر بسیار بالاست. شهرداری در حال حاضر ارگانی 

اجتماعی است که مسئولیت های زیادی بر دوشش است. 
به عقیده من ورود شهرداری و شورای شهر در برگزاری 

جشنواره بسیار لازم و ضروری است

مثل جشنواره کن که در شهر بزرگی مثل پاریس برگزار نمی شود 
از  شهر  که  دلیل  این  به  است،  آن  میزبان  توریستی  شهری  و 
مشارکت  شهرداری ها  نیست  برخوردار  پایتخت  ویژگی های 

بیشتری برای برگزاری می کنند. 
در  شهرداری  مانند  سازمانی  مشارکت  معتقدید  شما  یعنی 

برگزاری جشنواره فجر باید بیشتر باشد؟
در  جشنواره ها  برگزاری  شیوه  و  شکل  بین  مقایسه  اساسا 
کشورهای دیگر و کشور خودمان و همچنین نحوه مشارکت 
سازمان ها برای برگزاری جشنواره، به دلیل شرایط و مقتضیات 
متفاوت است. در جشنواره های بین المللی تعداد زیادی خارجی 
آن  آن رویداد به  مهمان جشنواره می شوند و برای شرکت در 
شهر در کشور برگزارکننده می آیند. این مسئله برای مدتی باعث 
رونق شهر می شود و همین هم بیشتر شناخته شدن آن شهر 
را در پی دارد. ضمن اینکه در کشورهای دیگر معمولا شوراهای 
حساسیت  جشنواره هایشان  به  نسبت  شهرداری ها  و  شهر 

ویژه ای دارند. 
تاثیری  چه  و  است  دلیل  چه  به  حساسیت  این  نظرتان  به   

می تواند در بهتر برگزار شدن جشنواره داشته باشد؟
این حساسیت اگر در راستای اهداف مثبت باشد قطعا نتیجه 
مثبتی خواهد داشت. البته در این زمینه هم تفاوت هایی وجود 
دارد، برای مثال یکی از وجوه تمایز در غرب این است که بخش 
شهر  شوای  و  شهرداری ها  به  دولت ها  اختیارات  از  عمده ای 
مردم  به  که  خدماتی  از  مورد  غرب 25  در  است،  شده  واگذار 
ارائه می شود از جمله آموزش، بهداشت، فرهنگ، هنر، ورزش، 
پلیس و راهنمایی و رانندگی و خیلی موارد دیگر قانونا به شورای 
شهرها و شهرداری ها واگذار شده است. اما در ایران متاسفانه 
هنوز این مسئولیت ها براساس قانون به آنها واگذار نشده است 
تصمیم گیری  محیط  هم  و  درآمدهایشان  هم  دلیل  همین  به 
ایران  در  سازمان ها  این  رو  همین  از  است،  محدود  کاری شان 
دخالت مستقیمی در اجرای جشنواره ها ندارند و عمدتا امور را 
خود دولتی ها انجام می دهند. شهرداری نیز در نقش حامی و 
پشتیبان برای کمک حضور پیدا می کند. برای مثال شهرداری در 
شهر تهران امکاناتی که برگزارکنندگان جشنواره به آن نیاز دارند را 

در اختیار آنها قرار می  دهد. 
و  تاثیرگذار  چقدر  می شود  اجرا  ما  کشور  در  که  شیوه  این   

راهگشاست؟
در ایران هم اوضاع به همین شیوه پیش می رود و همه ساله 
فیلم  جشنواره  آنجاییکه  از  است.  بوده  شکل  این  به  روال 
یک  در  نه  و  می شود  برگزار  است  پایتخت  که  تهران  در  فجر 
کار  پای  قد  تمام  نمی تواند  شهر  تمام  بنابراین  کوچک،  شهر 
بیاید، اما در همین شرایط وزارتخانه های دولتی برای کمک به 
جشنواره   برگزاری  برای  البته  می کنند.  آمادگی  اعلام  جشنواره 
مهمی چون جشنواره فیلم فجر معمولا از شهرداری تهران هم 
ورود  حمایت  برای  همیشه  هم  نهاد  این  و  می خواهند  کمک 
پیدا می کند و همه ساله کمک هم کرده است. البته شهرداری 
سعی می کند کمک هایش را از طریق امکاناتی که در اختیار دارد 

تبلیغات خیابانی،  برای مثال سالن های سینماها،  کند.  تامین 
اختیار  در  را  دارد  ویژه  مهمانان  از  پذیرایی  برای  که  سالن هایی 
برگزارکنندگان می گذارد. از طرفی شرایط را برای استفاده آسان 
از امکاناتی مثل ماشین آلات آتش نشانی و یا خدمات امنیتی که 

برای حفظ آرامش و رفاه مردم است نیز فراهم می کند. 
 به نظر شما نقش حمایتی شهرداری فقط به فراهم کردن 
امکانات محدود می شود یا می تواند شامل جنبه های دیگر نیز 

شود؟
اتفاقا جنبه فرهنگی و هنری جشنواره  ای چون جشنواره فیلم 
فجر بسیار بالاست. در واقع از آن دورانی که شهرداری فقط یک 
ارگان خدماتی بود گذشته و در حال حاضر ارگانی اجتماعی است 
که مسئولیت های زیادی بر دوشش است. به عقیده من ورود 
شهرداری و شورای شهر در برگزاری جشنواره بسیار لازم و ضروری 
است و شهرداری تهران هم نسبت به این موضوع حساس است. 
البته شاید در سال های گذشته ضعف هایی هم وجود داشته اما 
مشکلات و مسائل باید به صورت شفاف عنوان شوند تا ما در 
شورای شهر نظارت کنیم تا همه مسائل به شکل درستی اتفاق 

بیفتد و روند مثبتی که قبلا وجود داشته تقویت شود. 

چه  فجر  فیلم  جشنواره  مانند  جشنواره ای  شما  نگاه  از   
آورده ای برای شهرداری و یا شورای شهر می تواند داشته باشد؟

خدمات  داشت،  کاسبکارانه  نگاه  نباید  زمینه  این  در  نظرم  به 
شهرداری خدماتی عام المنفعه است که نباید به عنوان موضوعی 
درآمدزا به آن نگاه کرد. اما شهرداری در کنار جشنواره ای مثل فجر 
به  را  اجتماعی خودش  و  آموزشی، فرهنگی  می تواند مسائل 
مردم آموزش دهد و در جهت گسترش و اشاعه آنها اقدام کند. 
برای مثال در نظر بگیرید اگر شهرداری بخواهد در زمینه پسماند 
بسیاری  یا  و  کردن  مصرف  درست  زباله،  مبدا  از  جداسازی  یا 
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موضوعات دیگر برای مردم فرهنگ  سازی کند می تواند از طریق 
همین جشنواره فجر وارد عمل شود. در این سال ها آسیب های 
اجتماعی زیادی در شهر مثل کودکان کار و یا متکدیان وجود 
گام های  می تواند  شهرداری  هم  آموزشی  بحث های  در  دارد، 
تاثیرگذاری بردارد. بحث آموزش استفاده از مترو یا به طور کلی 
ترافیکی، بحث شهرسازی و  یا مسائل  حمل و نقل عمومی و 
تخلف در آپارتمان ها و خیلی مسائل دیگری در شهر هستند که 
نیاز به آموزش جدی دارد و می توانند در فیلم های مختلف که در 
جشنواره به نمایش در می آیند به عنوان یک موضوع قرار بگیرند 
آنها پرداخته می شود.  که در دل یک داستان یا قصه فیلم به 
و  تیزرها  در  را  موضوعات  این  می توان  دیگر  شکلی  در  حتی 
آنونس هایی که پیش از نمایش فیلم هاپخش می شوند نیز برای 

آموزش به مخاطبان نمایش داد. 
عمومی  روابط  تعامل  و  نظر  تبادل  نیازمند  موارد  این  همه 
شهرداری تهران، معاونت فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران 
و حتی دیگر معاونت های این سازمان با سینماگران و عوامل و 
دست اندرکاران این حوزه است تا بشود از امکانات موجود بهره 
برد و مشارکتی کاملا هدفمند و مثبت را رقم زد. ضمن اینکه 
جشنواره فیلم فجر به دلیل اینکه در شهر تهران برگزار می شود 

باعث بیشتر مطرح شدن نام شهر تهران داشته باشد. 

 شهرداری و شورای شهر برای اینکه بتوانند در نزدیک شدن 
فضاهای شهری به برگزاری جشنواره مشارکت داشته باشند باید 

از چه راه هایی استفاده کنند؟
حمایت  گذشته  سال های  در  تهران  شهرداری  خوشبختانه 
خودش را ثابت کرده و این روند حتما امسال هم ادامه خواهد 
داشت و به نظر می رسد شهرداری تا حدی که امکاناتش اجازه 
می دهد از حمایتی دریغ نمی کند. باید این نکته مهم را در نظر 
بگیریم که حال و هوای جشنواره می تواند شادابی و نشاط را در 
شهر بیشتر کند و ما همه تلاش مان را می کنیم تا مردم شادی 
داشته باشیم. به خصوص در این دوران که مردم چندان روحیه 
خوبی ندارند و احتیاج دارند تا کمی حال بهتری داشته باشند اگر 
بتوانیم شادی و لبخند را به آنها هدیه کنیم حتما شهر نیز از این 

انرژی ها مملو خواهد شد. 
 در سال های گذشته برخی از فیلم ها با مشارکت شهرداری و 
یا حمایت شورای شهر ساخته شدند و شهرداری در تولید آثار 
سینمای ایران سهیم بود، به نظر شما تعامل بین شهرداری یا 

شورای شهر با سینما می تواند ادامه داشته باشد؟

شاید شهرداری در تولید فیلم هایی که جنبه سیاسی اش بیشتر 
ابعاد فرهنگی و شهری و  آثاری که  به  و   پیدا کرده  بوده ورود 
موافق  شخصا  من  اما  داشته  کمتری  توجه  داشته  اجتماعی 
این رویه نیستم و به نظرم اختلاف افکنی با پول شهرداری اساسا 
پسندیده نیست، چراکه در برخی فیلم ها به موضوعاتی پرداخته 
برخی  به  که  به وجود می آورد  را  بود که چنین شبهه ای  شده 
و  شهرداری  بین  همکاری  اگر  اما  است.  شده  توجه  اختلاف ها 
سینما در جهت اهداف برنامه ریزی شده باشد که در نهایت هم 
به نفع مردم و شهر تهران است می توان آن را مثبت دانست. 
یادم می آید زمانی که من در مترو مشغول فعالیت بودم تعداد 
سکانس های  از  بخشی  تهیه کننده ها  و  کارگردان ها  از  زیادی 
فیلم شان را در مترو فیلمبرداری می کردند، همان موقع تا جای 
ممکن سعی می کردیم با آنها تعامل داشته باشیم تا هم علاوه 
بر اینکه آنها به کار خودشان برسند مترو و نحوه استفاده از آن 
را هم به شکل درست بشناسانیم. شهرداری ها زمانی به کارهای 
فرهنگی و اجتماعی ورود نمی کردند اما الان اوضاع فرق کرده و 
در نتیجه بخشی از بودجه ما چه در بخش پرسنلی چه در بعد 
فعالیت های فرهنگی در شهرداری تهران برای مسائل فرهنگی 
هزینه می شود که حتما هم می تواند پیامدهای مثبتی داشته 

باشد. 

اگر همکاری بین شهرداری و سینما در جهت اهداف 
برنامه ریزی شده باشد که در نهایت هم به نفع مردم و 

شهر تهران است می توان آن را مثبت دانست.
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 آثار ارائه شده در بخش »مواد تبلیغاتی« جشنواره را چگونه 
ارزیابی می کنید؟

توقع  ما این بود تا با کارهای بهتری مواجه شویم. اما متاسفانه 
کارها متوسط و معمولی بودند و ما شاهد آثار جالبی نبودیم. 
می کنند؛  محدود  را  هنرمند  سفارش دهنده ها،  می کنم  فکر 
آیتم هایی به او می دهند که او را دچار مشکل می کند و کارها به 
جای آن که آفرینشی شوند، به سمت و سوی سفارشی بودن 
می روند. در نهایت آثاری فاقد جسارت به وجود می آیند. همین 
)مواد  زمینه  این  در  آنها  نبودن  شاخص  و  آثار  افت  باعث  امر 

تبلیغاتی( می شود که انسان را به شعف نمی آورند.
  با توجه به اینکه آثار را ارزیابی کردید چه میزان تکرار، شباهت 

و تنوع در آن ها مشاهده کردید؟
می شوند.  هم  به  شبیه  کارها  نباشد  کارها  در  خلاقیت  وقتی 
البته گریزی هم از این شباهت نیست. صد و بیست، سی سال از 
تولد سینما می گذرد. اگر هر سال چند هزار پوستر طراحی شود، 
میانگینش میلیون ها پوستر می شود که قطعا خیلی از آنها با هم 

شباهت دارند. 
  مورد داوری قرار گرفتن مواد تبلیغاتی می تواند زمینه خلاقیت 

و آفرینش بیشتر را فراهم کند؟
وقتی جایزه و توجهی در کار باشد حتما این اتفاق می افتد. به 
داشته  درستی  سوی  و  سمت   توجه  و  جایزه  این  آن که  شرط 
 باشد. اگر ما به اثری توجه می کنیم، توجه مان هم به سوی طراح 
است و هم مخاطبانی که به این اثر توجه می کنند. این الگو در 
زمینه سینما هم وجود دارد. اگر صرفا توجه مان را به کسانی 
که کار هنری محض انجام می دهند، بدهیم و از بخش تجاری 
سینما غافل بمانیم شاهد دوپارگی خواهیم  بود.این دو از هم 

جدانشدنی هستند. 
آن که سفارشی  آثار به جای  تا   چه بستری باید فراهم شود 

باشند به سمت آفرینشی بودن قدم بردارند؟
را  سینما  صاحبان  اهداف  دهد؛  نشان  خودی  باید  هنرمند   
پوشش دهد و تفکرات خودش را نیز القا کند، این دو باید در یک 

نقطه با هم تلاقی کنند. اگر توانست با  اثر تبلیغی روی صاحبان 
فیلم اثر بگذارد، اعتماد به وجود می آید. ممکن است در این بین 
ایراداتی هم به اثر گرفته  شود اما نباید هنرمند را از انگیزه تخلیه 

کرد. هنرمندی که مرعوب سفارش شود قافیه را باخته است. 
 درباره بخش عکاسی چه دیدگاهی دارید؟

بود.  پایین  سطح شان  خیلی  آن ها  باقی  پروژه  سه  دو  از  غیر 
آثارشان در  در  باید  این است که عکاسان فیلم  بر  عقیده من 
دوره دیجیتالی ارزش افزوده ای ایجاد کنند تا کار به جایی نرسد 
که عکس ها را از خروجی فیلم ها بگیرند و به این ترتیب عکاس را 
از میدان خارج کنند.عکس برداری از خروجی فیلم ها یک خطای 
استراتژیک است، هالیوود را نگاه کنید. آن ها دو، سه عکاس برای 
فیلم های شان دارند؛ عکاس تبلیغاتی، عکاس سر صحنه، عکاس 
پست¬پروداکشن و ...  البته جدا از این ماجرا، اعتقاد ندارم که 
ما الان عکاس های خیلی خوبی در عرصه سینما نداریم. فقط 
چیزی که این میان مهم است انرژی است که عکاس ها از فیلم ها 
می گیرند، در این صورت آنها درگیر آن انرژی می شوند و می توانند 

عکس های خوبی بگیرند. 

محمـد روح الامیـن نامـی شـناخته شـده در عرصـه طراحـی اسـت. او کـه در پنـج دوره از جشـنواره فیلـم فجـر نامـزد دریافـت 
سـیمرغ در رشـته طراحـی پوسـتر بـوده اسـت، پوسـتر فیلم هـای مطرحـی چـون »متـری شـیش و نیـم«، »سرخپوسـت«، 
»لاتـاری«، »ماجـرای نیمـروز2« را طراحـی کرده و از همین جشـنواره برای طراحی فیلم هـاى »رگ خواب« و »خفه گی« دیپلم 
افتخـار دریافـت کـرده اسـت. روح الامیـن معتقـد اسـت در سـینما بایـد بـه هـر دو بعـد هنـری و تجـاری توجـه شـود و اگـر این 
اتفاق نیفتد شـاهد دوپارگی خواهیم  بود و این دو بخش از هم جدانشـدنی هسـتند. او درباره جزئیات داوری بخش مواد 

تبلیغی سـخن گفت. 

بخش هنری و تجاری سینما 
جدا ناپذیرند

محمد روح الامین: 
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آثار ارائه شده در بخش »مواد تبلیغاتی« را چگونه   کیفیت 
می بینید؟

در بخش آنونس و تیزر، کیفیت آثار ارائه شده خوب و جذاب بود، 
ایده های نو و جدید بودیم. کیفیت و  ما در این بخش شاهد 
ایده ها در بخش پوستر هم خوب بود اما به نسبت تیزر و آنونس 
در سطح پایین تری قرار داشت. اما در بخش عکس و تبلیغات که 
ضعیف ترین بخش بود، ما شاهد کیفیت ضعیف و سطح پایین 

آثار ارائه شده بودیم. 
 چه میزان تنوع، شباهت و یا تکرار در این آثار وجود داشت؟

اشکال بزرگی که در بخش آنونس و تیزر وجود داشت، این بود 
که شرکت کنندگان  برای هر عنوان فیلم هفت یا هشت عنوان 
آنونس و تیزر ساخته و فرستاده بودند. از آن جایی که یک فیلم 
90 دقیقه ای تعداد پلان ها و سکانس هایش به میزانی است که 
مدام در این هفت یا هشت آنونس و تیزر تکرار می شدند. همین 
امر باعث شباهت و تکرار زیاد در این زمینه شد. البته جدا از این 
ماجرا، این امر باعث شد تا تعدادی از تیزرها آن طور که باید دیده 
به وجود  تیزر خوب و شایسته  انتخاب  برای  امکانی  و  نشوند 
نیاید. اما در بخش پوستر ما شاهد شباهت و تکرار نبودیم. فقط 
تعدادی تک عکس بود که ایده های بسیار نزدیکی به هم داشت. 
در بخش عکس هم تکرار و شباهت وجود نداشت. چون هر 

عکس قاب و صحنه مجزای خودش را دارا است. 
اهمیت داوری در بخش مواد تبلیغاتی  را چگونه ارزیابی می کنید؟

می کنم،  فعالیت  تبلیغاتی  بخش  در  من  خود  که  آن جایی  از 
شرکت  فجر  جشنواره  تبلیغاتی  زمینه های  در  هم  درگذشته 
غ بلورین و  کرده ام و مورد داوری قرار گرفته ام و حتی دو سیمر
تعدادی دیپلم افتخار دریافت کرده ام، به همین دلیل داوری این 
بخش را بسیار انگیزه ساز می دانم. داوری در این بخش ها باعث 
می شود تا شرکت کنندگان آثار جدیدتر و به روزتری ارائه دهند. 
همان طور که گفتم در بخش آنونس و تیزر ما شاهد آثار جذاب 
و جالبی بودیم، البته همین طور موشن گرافی های خیلی خوبی 
هم دریافت کردیم. موشن گرافی هایی که ایده هایشان خیلی  
و  فجر  جشنواره   بخش  این  می کنم  تاکید  هم  باز  بود.  خوب 
داوری اش می تواند بسیار تاثیرگذار و انگیزه ساز باشد تا سطح 

کیفی آثار ارتقا یابد. 

 ضعف بخش عکس را ناشی از چه می دانید؟
توانیم  نمی  مسابقه  عکاسی  بخش  ضعیف  کیفیت  درباره 
سر  شاید  حقیقت،  در  نیستند.  کاربلد  ما  عکاسان  که  بگوییم 
صحنه امکانات مناسب و خوبی برای عکاسی نداشتند و یا شاید 
کارگردان اجازه برداشتن عکس های خوب را به آن ها نداده و از 
آن ها دریغ کرده. اما جدا از این ماجرا، تعدادی عکس برای این 
بخش فرستاده شده بود که سطح کیفی بسیار بدی داشتند؛ 
عکاس آن قدر در عکس ها دست برده بود که گویی با کولاژ طرف 
بودیم. مثلا عکس چند بازیگر را کنار هم گذاشته بود و به عنوان 
عکس تک فریم فیلم ارائه داده بود. از این دست عکس ها بسیار 
در بخش عکس داشتیم. عکس هایی که شرکت کنندگان بسیار 
در آن ها دست برده  بودند. شاید فکر می کردند کسی متوجه 
بود.  مشخص  کاملا  که  بود  چیزی  اما  نمی شود،  قضیه  این 
این دست کاری ها  هم در تکنیک، خلاقیت و هم در کادر بندی و 
برش عکس ها مشهود بود. به گونه ای که عکس های تعدادی 
از عکاسان هم ا ندازه نبودند. البته عکسی هم نبود که بتواند 
آن طور که باید توجه ما را به خود جلب کند، فعلا فقط همان 

کاندیدهای انتخابی مان توانستند به این مرحله برسند.
 

امیرشـیبان خاقانـی یکـی از داوران بخـش مـواد تبلیغـی سـی و هشـتمین جشـنواره فجـر اسـت. او کـه در عرصـه سـینما 
رشـته های مختلفـی از جملـه دسـتیار کارگردانـی و تدوین را نیز تجربه کرده اسـت، در سـال های اخیـر در بخش مواد تبلیغی 
و سـاخت تیزر و آنونس تمرکز بیشـتری داشـته اسـت. او همچنین برنده دو سـیمرغ از جشـنواره فیلم فجر نیز شـده اسـت. 
خاقانـی کـه سـاخت بیـش از ۵00 آنونـس تبلیغاتـی را در کارنامـه دارد معتقـد اسـت این بخش جشـنواره  فجـر و داوری اش 
می توانـد بسـیار تاثیرگـذار و انگیزه سـاز باشـد تـا در آینده سـطح کیفـی آثار ارتقا یابـد. در ادامـه گفت وگو بـا ایـن داور را درباره 

بخش مـواد تبلیغـی می خوانید. 

بخش مواد تبلیغی انگیزه ساز است 
امیرشیبان خاقانی: 
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نشست خبری سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر
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نشست خبری سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر
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